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bENLLoCh, NoU pREsIDENt 
DE LA xARxA VALENCIANA 
DE CIUtAts INNoVADoREs
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L’Ajuntament pren els barris
La campanya «L’alcalde al barri» arranca de nou amb una 
primera intensa jornada a la zona del Botànic Calduch

EL CAMpIoNAt D’EspoRt 
EsCoLAR ACoMIADA LA 
sIsENA EDICIó A LA CIUtAt

24LA CIUtAt tANCA UNEs 
FEstEs pARtICIpAtIVEs I 
AMb MoLtEs NoVEtAts
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L’alcalde José Benlloch va atorgar 
les credencials del nomenament a 
l’empresària i dissenyadora de moda 
de bany vila-realenca en reconeixe-
ment a la seua trajectòria. pÀGINA 22

Dolores Cortés se 
suma als honors locals 
com a Filla predilecta 

La indústria busca mà d’obra 
qualificada en els centres d’Fp
El consistori organitza, per primera vegada, una taula 
amb presència d’empreses, centres d’FP i Administració

Els participants insten a aconseguir prestigiar l’FP, una 
formació dual i potenciar l’aprenentatge d’idiomes

La recerca del ‘cas 
piaf’ s’amplia a les 
obres del trinquet
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tema del mes

La campanya vol 
«escoltar a la gent, 
detecta problemes i 
donar explicacions als 
veïns», diu Benlloch

U

L’Ajuntament torna al carrer amb la 
campanya pionera “L’alcalde al barri”
La primera visita és a Botànic Calduch per la situació generada, entre altres raons, des de l’àmbit judicial a la zona enjardinada

L ’Ajuntament vol reforçar 
la connexió amb els veïns i 
seguirà apropant-se a totes 
les àrees de la ciutat amb 

una nova edició de la campanya 
«L’alcalde al barri». Així ho ha 
anunciat el màxim responsable 
municipal, José Benlloch, que ha 
preparat, juntament amb les re-
gidories de Participació Ciutada-
na i Proximitat, la convocatòria 
d’una campanya que «ha sigut 
pionera i tot un referent per a 
molts municipis».

El barri del Botànic Calduch ha 
estat la primera zona a rebre la 
visita de la campanya. L’elecció 
d’aquesta zona per a iniciar la 
ronda de visites no és casual. 
“Aquest és un dels barris que més 
ens preocupa per tota la situació 
generada a l’àmbit judicial amb 
el jardí del Botànic Calduch, un 
empastre del PP que ara paguem 
tots. Volem donar la cara, perquè 
prompte haurem d’arribar a un 
acord amb el propietari, a qui la 
justícia ha donat la raó», apunta 
Benlloch, que puntualitza que 
«no permetrem que el barri es 
quede sense jardí». 

Igual que en edicions anteriors, 
el despatx d’Alcaldia es trasllada 
durant tota una jornada a la zo-
na. «Acostarem la institució amb 
un envelat que s’instal·larà en 
un jardí amb tot tipus de mate-
rial informatiu d’utilitat per als 
veïns, ens reunirem des de pri-
mera hora amb representants 
educatius i de l’AMPA del col·legi, 
visitarem comerços, obres en 
marxa i mantindrem reunions 
amb diverses entitats que així ho 
hagen sol·licitat, per donar a les 
associacions de veïns el protago-
nisme que mereixen», diu. 

PRESÈNCIA DE REGIDORS
Al costat de Benlloch hi haurà 
en totes les visites diversos regi-
dors implicats en algunes de les 
matèries més rellevants per a ca-
dascun dels barris i en les quals 
es puguen detectar oportunitats. 
Fins i tot, es valora la possibilitat 
de crear una bústia de suggeri-
ments específica i també la reali-
tzació de «consultes puntuals so-
bre temes de transcendència per 
als veïns, les respostes dels quals 
analitzaríem posteriorment». 

Els regidors de Proximitat, Die-
go A. Vila, i Participació Ciutada-
na, Gemma Gil, van treballar en 
l’organització de la jornada des 
d’unes setmanes abans de la pri-
mera trobada d’aquesta nova edi-
ció i van mantenir reunió tècni-
ca amb l’alcalde per a preparar 

El màxim responsable municipal va participar en una reunió amb representants del sector educatiu, un dinar i l’assemblea de l’entitat veïnal de la zona.

El alcalde va explicar els motius que l’han portat a reprendre l’activitat.

des de l’Ajuntament i recollir les 
percepcions de la ciutadania a 
través d’enquestes.

El projecte és, doncs, una ini-
ciativa innovadora destinada a 
fer de l’Ajuntament una insti-
tució més pròxima i oberta a la 
ciutadania. Durant la darrera 
edició de la iniciativa, el despatx 
d’Alcaldia va arribar als barris de 
l’Hospital, Sant Ferran, La Unió, 
el Pilar, el Progrés i la Sénia.

d’apropar als barris de la ciutat 
la gestió municipal, fer partí-
cip a la població de l’activitat 
de l’Ajuntament i recollir les 
apreciacions, els suggeriments i 
les necessitats de la ciutadania 
d’una manera pròxima i directa.

A més, durant cada jorna-
da de «L’alcalde al barri» es van 
instal·lar en la zona envelats in-
formatius per a difondre les ac-
tivitats i campanyes impulsades 

Els regidors i els responsables de l’associació de veïns pels carrers del barri.

la primera sessió, a la qual segui-
ran diverses més en els pròxims 
mesos. L’objectiu és «arribar a 
tots els barris» per a «seguir es-
coltant la gent, detectar proble-
mes i donar explicacions del que 
plantegen els veïns».

INICIS DE L’ACTIVITAT
L’Ajuntament va posar en mar-
xa l’any 2013 aquesta campan-
ya de proximitat amb l’objectiu 
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Benlloch garanteix al veïnat l’ús del jardí 
de Botànic Calduch  i diu que «no es toca»
L’alcalde anuncia un acord per a ficar una capa d’asfalt als dos trams d’Alfons el Magnànim i Corts Valencianes

En aquesta primera jorna-
da, l’alcalde, José Benllo-
ch, ha visitat el Botànic 
Calduch, on ha traslladat 

a l’associació de veïns les últimes 
novetats relacionades amb aques-
ta zona; principalment, la situa-
ció del jardí Botànic Calduch. «El 
parc serà per al barri i no es toca-
rà», garanteix Benlloch, malgrat 
la sentència judicial que obliga 
a retornar el terreny al propieta-
ri per haver construït el parc so-
bre sòl privat sense autorització i 
sense pagar sota el govern muni-
cipal del PP.

«Aquest parc és un espai fona-
mental del barri de Botànic Cal-
duch, una dotació que, al costat 
del centre de salut o els col·legis, 
va portar molta gent jove i treba-
lladora a comprar ací el seu ha-
bitatge, quan el preu dels pisos 
estava pels núvols. Per això, vaig 
a ser taxatiu: els veïns poden es-
tar tranquils, perquè el jardí no 
es toca; no anem a permetre que 
el Botànic Calduch es quede sen-
se el seu jardí i que les famílies 
paguen les irregularitats d’uns 
altres», garanteix l’alcalde. 

NEGOCIACIONS
Amb aquest objectiu, la Junta 
de Govern Local va presentar un 
recurs, a l’espera de resolució. 
«És un recurs agafat amb pin-
ces, perquè no posem en qüe-
stió la il·legalitat de l’operació 
urbanística i el dret del propie-
tari a reclamar el que és seu; el 
debat està ara en el preu, ja que 
l’Ajuntament no pot afrontar un 
pagament de 5,5 milions d’euros. 
Estem en converses amb els pro-
pietaris i estem segurs que po-

«La campanya va nàixer en el 
passat mandat com una inicia-
tiva pionera de proximitat, amb 
la filosofia de fer d’un barri, 
per un dia, el protagonista de 
l’agenda pública, des del punt 
de vista institucional i informa-
tiu. Açò no vol dir que durant la 
resta de l’any no treballem, al 
contrari», apunta l’alcalde. 

«Proximitat i Participació Ciu-
tadana estan en contacte con-
tinu amb els barris i els veïns, 
però d’aquesta manera, igual 
que existeixen dies específics 
per a reivindicar tot tipus de 
causes, dediquem una jornada 
sencera a una zona urbana, per 
a fer balanç dels projectes realit-
zats i els pendents, posant-nos a 
la disposició dels veïns i veïnes 
en tot allò que requerisquen”, 
detalla Benlloch que indica que 
la campanya arranca ara, sense 
eleccions prop, per a evitar que 
es title d’acció electoralista.

drem arribar a un acord que no 
supose una ruïna per a la ciutat», 
agrega el primer edil.

Una altra de les demandes dels 
veïns en aquesta zona de la ciutat 
es refereix als carrers de Corts Va-
lencianes i Alfons el Magnànim, 
oberts provisionalment la legisla-
tura passada gràcies a una acord 
amb els propietaris.

També en aquest cas es tracta 
de vials privats, sobre els quals 
l’Ajuntament no pot actuar di-
rectament. «Ara hem aconseguit 
l’autorització dels propietaris 
per poder aplicar una xicoteta 
capa d’asfalt que millore les con-
dicions i garantisca la seguretat. 
De moment, no podem urbanit-
zar perquè el sòl no és nostre i, 
per tant, seria il·legal», conclou el 
màxim responsable de la ciutat.

El primer dels actes de l’agenda de la jornada va ser una reunió amb els equips directius i les AMPA dels col·legis Angelina Abad i Botànic Calduch.

Els representants municipals van saber de primera mà les necessitats.

La comitiva va visitar diferents establiments com bars i restaurants, dels locals més nombrosos d’aquesta zona.

MéS dAdES

L’Associació de Veïns Botànic 
Calduch es va formar el 2012, prin-
cipalment per a canalitzar les de-
mandes dels habitants pel que fa al 
barri i les necessitats urbanístiques 
dels carrers que el componen. 

Al barri, segons les estimacions 
de l’entitat, viuen unes 2.000 per-
sones de les quals unes 400 -140 
habitatges- són sòcies de l’AV.

L’entitat veïnal organitza, entre 
altres activitats, els festejos anuals 
del barri que se celebren el setem-
bre i un dels objectius per a l’edició 
d’enguany és tenir una festera.

Dos centres educatius, Angelina 
Abad i Botànic Calduch, així com el 
centre de salut Dolores Cano Royo 
presten servei a la zona.

Entre les reclamacions i propos-
tes de millora dels veïns i comer-
ciants de la zona estan:

- Dotar d’ombra els punts de jocs 
infantils per a evitar que els menors 
es cremen. 

- Intervenir els solars abando-
nats pels problemes de salubritat 
que presenten ja que inclús hi ha 
rates i serps.

- Lluitar o reforçar la vigilància 
per a aconseguir que els propieta-
ris de les mascotes arrepleguen les 
defecacions dels animals.

- Portar activitats lúdiques a 
aquest punt de la ciutat més a so-
vint per a animar l’activitat econò-
mica dels establiments.

- Instal·lar banys públics en les 
places o jardins per a evitar que la 
gent faça les necessitats al carrer.

- Obrir a tota la ciutadania, espe-
cialment per a la gent gran, el cen-
tre María de Luna.

- Asfaltar els trams oberts al tràn-
sit però sense urbanitzar Corts Va-
lencianes i Alfons el Magnànim.

- Una major neteja i manteni-
ment dels elements públics, en 
especial dels arbres ja que, en oca-
sions, obstaculitzen el pas.

U

U

U

U

U

Un barri nou amb 
serveis i peticions
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Vila-real obté 332.000 euros del Fons de 
Cooperació Municipal de la Generalitat
L’alcalde Benlloch defineix l’aportació com a «baló d’oxigen» i valora el canvi d’actitud del Govern autonòmic

L a Generalitat Valenciana 
ha activat ja el Fons de 
Cooperació Municipal, 
que suposa la inversió a 

la ciutat, per primera vegada, de 
332.481 euros. La resolució, pu-
blicada en el Diari Oficial de la 
Generalitat Valenciana, significa 
«un baló d’oxigen per a Vila-real» 
i «una evidència més que, per fi, 
els municipis de la Comunitat 
comptem amb un Consell que 
ens ajuda».

El Fons de Cooperació Munici-
pal estableix una inversió addi-
cional de la Generalitat no fina-
lista a totes les poblacions, amb 
criteris objectius. 

CANVI 
«A diferència de l’anterior Conse-
ll de la Generalitat, del qual no-
més recordem deutes, el nou Go-
vern autonòmic no solament ens 
paga el que ens devia, sinó que, a 
més, ens ajuda amb finançament 

L’alcalde de la localitat, José Benlloch, va traslladar l’impacte de la resolució.

des socials. 
«Aquest fons de cooperació, 

una reivindicació històrica dels 
municipis, ens permetrà por-
tar endavant projectes i inicia-
tives perquè Vila-real seguisca 
avançant. Fins ara ho hem hagut 
de fer sols, salvant els obstacles i 
els pals a les rodes de l’herència 
del PP a la ciutat; ara, per fi, te-
nim en el Consell un aliat que ho 
demostra amb fets i amb inver-
sions», conclou.

OBJECTIU
El Consell va aprovar l’abril el 
decret regulador del Fons que 
té per objecte garantir la sufi-
ciència financera de les entitats 
locals valencianes i potenciar la 
seua autonomia local sobre la ba-
se del principi de subsidiarietat, 
mitjançant el finançament glo-
bal de la seua activitat. El Fons, 
amb caràcter de transferència, és 
incondicionat i no finalista.

directe, malgrat els 40.000 milio-
ns de deute heretat del PP i un in-
frafinançament històric», assen-
yala l’alcalde, José Benlloch. 

Els 332.000 euros del Fons de 
Cooperació Municipal se sumen 

als 1,7 milions d’euros rebuts 
pel deute de la Biblioteca Uni-
versitària del Coneixement, els 
50.000 euros -el doble que altres 
anys- que rebrà el FitCarrer o els 
600.000 euros destinats a les aju-

EL PP ACUsA EL GOVErN 
d’INCOMPLIr L’ACOrd 
PLENArI PEr LA PLUsVàLUA

El portaveu del PP, Héc-
tor Folgado, ha lamentat que 
«Benlloch haja decidit cobrar-
la plusvàlua malgrat la nova 
sentència del Tribunal Cons-
titucional que dóna la raó als 
contribuents». Els populars 
han recordat que es va aprovar 
una declaració institucional, 
perquè, de forma cautelar, no 
es cobrara en els casos de pèr-
dua. Un acord que, segons el 
PP, s’ha imcomplit.

U

Breus

CIUTAdANs UrGEIX LA 
rEPArACIó dE LA TANCA dE 
L’APArCAMENT dEL sOrIANO

El portaveu de Ciutadans, 
Domingo Vicent, ha demanat 
que «l’equip de govern arregle 
els desperfectes en la tanca 
de l’aparcament enfront del 
CEIP José Soriano». Vicent ha 
urgit l’actuació municipal i 
ha apuntat que la major part 
dels usuaris «són pares amb fi-
lls als col·legis propers, per la 
qual cosa pot resultar perillós 
per als menors»

U

L’AjuntAment ret 
homenAtge ALs 12 docents 
jubiLAts eL curs pAssAt

U

L’alcalde de Vila-real, José Benlloch, i la 
regidora d’Educació, Mónica Mañas, van 
lliurar els diplomes en reconeixement a 
la tasca dels 12 docents jubilats el curs 
2015-2016. Benlloch va voler destacar 
la tasca dels mestres i professors, 
pertanyents  a  10 centres ,  en la 
construcció de la marca de Vila-real, 
Ciutat Educadora. Un acte que va tenir 
lloc després del cinqué concurs científic 
organitzat per la Càtedra d’Innovació 
Ceràmica Ciutat de Vila-real a la 
Biblioteca Universitària del Coneixement. 
Van ser prop de 40 alumnes dels centres 
Francesc Tàrrega, Fundació Flors, 
Verge del Carme i Bisbe Pont els que 
van presentar els seus treballs en les 
modalitats científica i plàstica. En totes 
dues modalitats, els grups del Tàrrega 
van resultar guanyadors. 

Municipal
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El requerimiento 
podría derivar en el 
llamamiento de otras 
personas como testigos 
o investigados

U

El magistrado 
del caso reclama los 
nombres de quienes 
rubricaron los pagos 
bajo el mandato del PP

U

La investigación del ‘caso Piaf’ se 
amplía a las obras del trinquete
El juez solicita las facturas del proyecto desde diciembre de 2006 hasta mazo de 2007

Imagen de un momento de los trabajos acometidos en esta instalación deportiva, ahora bajo la lupa de la justicia.

E l magistrado que lleva la 
investigación del conoci-
do como caso Piaf en el 
Juzgado de Primera Ins-

tancia e Instrucción número 1 
de Vila-real ha decidido ampliar 
las pesquisas, que en la actuali-
dad se centran en la ejecución 
de los trabajos de remodelación 
del trinquete municipal que se 
ejecutaron entre los años 2006 y 
2007 y que supusieron una inver-
sión total de 567.333 euros.

Según ha trascendido, el juez 
ha requerido al Ayuntamiento 
para que se aporten las facturas 
de la actuación que en princi-
pio se llevó a cabo en el marco 
del contrato de mantenimiento 
que el consistorio suscribió con 
la empresa Piaf, así como los 
nombres de los funcionarios y 
los concejales que rubricaron las 
órdenes de pago.

Un requerimiento que podría 
derivar con posterioridad en el 
llamamiento, por parte del ma-
gistrado, de otras personas rela-

cionadas con la investigación pa-
ra que declarasen bien en calidad 
de investigados o como testigos. 
De hecho, todo indica que ya se 
ha decidido tomar testimonio a 
otros dos cargos de Piaf, en prin-

cipio, del área económica.
Una de las cuestiones en que 

abunda la nueva rama de la in-
vestigación se refiere a si los re-
cibos que se abonaron en su mo-
mento respondían a lo acordado 
en el marco del contrato de man-
tenimiento y, de no ser así, se re-
quiere el expediente llevado a ca-
bo para la nueva contratación.

REPARO
Del mismo modo, el juez pre-
gunta si hubo notas de reparo 
de alguno de los departamentos 
municipales, especialmente el de 
Intervención, a la tramitación de 
las obras, su ejecución y el pago 
de los recibos. Las pesquisas se 
amplían tras declarar como in-
vestigados exediles del PP, entre 
ellos, el que fuera alcalde, Juan 
José Rubert.

Benlloch destapó el caso en 
2011, tras la entrada al gobier-
no, y paralizó el pago de 600.000 
euros en facturas irreglares a la 
desaparecida empresa PIAF.

Frente común con 
el Consell por la 
liberalización de 
la autopista AP-7

El concejal colaborador de 
Territorio, Álvaro Escorihuela, 
ha participado en la reunión 
convocada por la Conselleria 
de Vivienda, Obras Públicas 
y Vertebración del Territorio 
para reclamar al Ministerio de 
Fomento garantías de la rever-
sión de la AP-7 en 2019 y co-
menzar a trabajar en el plan 
de accesos a una infraestruc-
tura que está llamada a ser, 
una vez liberalizada, «un eje 
vertebrador fundamental de 
la provincia».

En este plan de accesos, Vi-
la-real incluirá el enlace direc-
to a la AP-7 desde la carretera 
CV-20. “Se trata de reivindica-
ciones históricas de nuestro 
municipio -la gratuidad de 
la autopista y la creación de 
un acceso directo desde la ca-
rretera de Onda-, que hemos 
trasladado con declaraciones 
institucionales al Gobierno 
central en multitud de ocasio-
nes. Ante el silencio del Ejecu-
tivo central, afortunadamen-
te, por fin contamos con un 
Consell que escucha y atiende 
las necesidades de Vila-real”, 
señala Escorihuela. 

«Contar con un acceso di-
recto desde el área industrial 
de la carretera de Onda con el 
eje que conectará de norte a 
sur la provincia es fundamen-
tal para nuestras industrias y 
nuestra economía. El apoyo de 
la Generalitat en esta materia 
es un ejemplo más de que es-
te Gobierno autonómico sí se 
preocupa por las necesidades 
reales de los municipios y por 
Vila-real, como ya ha demos-
trado, en materia de infraes-
tructuras, con el desbloqueo 
de otro eje fundamental para 
nuestra economía como es 
la ronda Suroeste», agrega el 
concejal.

Responsables de Algemesí, 
Almussafes, Altea, Alzira, Be-
nicarló, Castellón, Cullera, 
Dénia, El Campello, Gandia, 
Gata de Gorgos, Oliva, Onda-
ra, Sagunt, Tavernes de la Va-
lldigna, Torreblanca, la Vall 
d’Uixó, Vinarós y Xàbia parti-
ciparon en este encuentro.

U

LA BUC AmPLíA sU hORARIO 
PARA FACILItAR EL EstUdIO 
En éPOCA dE ExámEnEs

La Biblioteca Universitària 
del Coneixement (BUC) ha 
habilitado un horario espe-
cial intensivo y ampliado pa-
ra ayudar a los estudiantes a 
preparar los exámenes en ple-
na temporada. De este modo, 
hasta el próximo 9 de junio la 
sala de estudio de la bibliote-
ca abre sus puertas de lunes a 
viernes de 9.00 a 14.00 horas 
y por la tarde de 16.30 a 24.00 
horas. El 3 de junio estará 
abieta de 9.00 a 14.00 horas y 
de 16.30 a 00.00 horas. A par-
tir de esta fecha, se volverá a 
ofrecer el horario habitual.

U

Breves

LA dEsEmBOCAdURA dEL 
mIjAREs InICIA sERvICIO dE 
vIgILAnCIA nOCtURnO

El Paisaje protegido de la 
desembocadura del río Mijares 
también estará vigilado de no-
che. El Consorcio ha iniciado 
un nuevo servicio de control 
para cubrir las horas noctur-
nas a lo largo del paraje de la 
desembocadura formado por 
490 hectáreas de los términos 
municipales de Almassora, 
Burriana y Vila-real. El servi-
cio estará garantizado por dos 
guardas que controlarán todo 
el paraje mediante rondas pre-
establecidas para evitar actos 
ilegales como el vertido de re-
siduo o la caza furtiva.

U

FUndACIón FLORs 
RECOnOCE EL EsFUERzO y LA 
tRAyECtORIA dE ALUmnOs

Fundación Flors ha cele-
brado un reconocimiento a 
los alumnos del centro, anti-
guos y actuales, así como al 
personal, que han destacado 
en diferentes actividades y dis-
ciplinas. Para hacerlo, el cen-
tro ha entregado un premio a 
aquellos alumnos que han si-
do reconocidos por otras enti-
dades, en diferentes concursos 
de redacción, debate escolar u 
otros certámenes. Para el acto 
de entrega de premios, unas 
estatuillas diseñadas por los 
propios alumnos, los coros 
ofrecieron un concierto.

U



«Els dos principals 
objectius de les festes 
són atraure visites i 
generar economia», 
comenta Serralvo

U

Alta participació en les festes patronals
El Centenari del Patronat de Sant Pasqual sobre Vila-real centra les celebracions, marcades per la tranquil·litat

C om cada any, el foc i la 
pirotècnia van posar el 
punt final a unes festes 
en honor a sant Pasqual 

de rècord, que una vegada més –i 
coincidint amb la celebració del 
Centenari del Patronat del sant- 
van estar marcades per l’alta par-
ticipació i per la tranquil·litat en 
cadascun dels 230 actes organit-
zats per la Junta de Festes i la Co-
missió de Penyes en 10 dies.

El regidor de Festes i Segure-
tat Ciutadana, Javier Serralvo, 
acompanyat pel president de la 
Junta de Festes, José Pascual Co-
lás, i per l’intendent en cap de la 
Policia Local, José Ramón Nieto, 
ha fet un balanç «molt positiu» 
dels festejos. «Els dos principals 
objectius de les festes són atraure 
moltes visites i aconseguir actes 
massius i generar economia, que 
ajuden els nostres comerços i lo-
cals de restauració i hostaleria, i 
s’han aconseguit, ja que hem tin-
gut els carrers plens de gent tot 
el temps», assenyala Serralvo.

ACTUACIONS POLICIALS
Des del punt de vista policial, 
l’intendent en cap destaca que 
«han sigut unes festes molt 
tranquil·les», amb 65 queixes 
per sorolls de les penyes que, 
«malgrat ser més que en 2016, 
no s’han traduït en cap crida a 
l’ordre ni en denúncies, per la 
qual cosa descendeix aquest re-
gistre», apunta. Només s’han 
sancionat dos casals per no estar 
registrats i s’han interposat vuit 
denúncies per venda ambulant, 
en alguns casos a venedors rein-
cidents que no tenien el permís 
preceptiu per a fer-ho.

Per la seua banda, el president 
de la Junta de Festes ha agraït la 
«bona resposta de vila-realencs i 
visitants» en esdeveniments com 
els concerts d’Aspencat, Celtas 
Cortos, Chenoa o Georgie Dann, 
així com en tota la programació 
relacionada amb el Centenari de 
sant Pasqual i als nous actes in-
corporats enguany, com són la 
cronopujada al campanar o la 
trobada de veïns amb el cognom 
Villarreal sumada a la cita de per-
sones amb el nom del patró. 

Les orquestres, amb la con-
vocatòria d’un nou musical; el 
CantaJuegos: el concurs de pae-
lles o els empedrats; els canvis 
en l’ofrena o la recuperació de 
la tradició de portar un garbo-
net a sant Pasqual són altres dels 
punts a destacar, juntament amb 
el concert de La Fuga, ‘l’encierro’ 
o el macrosopar de veïns, amb 
la participació d’unes 2.000 per-
sones. «Hem viscut un any de 
rècord, amb més de 60 escenaris 
repartits per tota la ciutat», asse-
gura el màxim representat de la 
Junta de Festes.

D’altra banda, cal destacar 
l’increment de visites a la web 

La imatge processional del sant va lluir renovada el dia 17 després  del procés realitzat per l’equip d’experts de l’Institut Valencià de Conservació i Restauració.

del programa de festes, amb 
30.899, un 2,51% superior al ma-
teix període de 2016. 

CONSOLIDACIÓ
El 96,3% de les visites s’han reali-
tzat des de mòbil o tauleta i no-
més un 3,7% des de l’ordinador, 
«fet que consolida de manera de-

finitiva la implantació d’aquesta 
iniciativa que realitza el departa-
ment de Noves Tecnologies», in-
dica Serralvo. 

En la mateixa línia, l’edil 
destaca que «un 65% dels acce-
ssos s’han produït a través de 
l’aplicació municipal, que ja 
compta amb 2.150 usuaris ac-

tius, 590 més que abans de les 
festes, la qual cosa suposa un in-
crement del 38%».

«En definitiva, hem gaudit de 
10 dies de diversió en un ambient 
festiu diferent de la rutina de la 
resta de l’any amb molt bons re-
sultats», conclou l’edil de Festes i 
Seguretat Ciutadana. 

Un correfoc i el castell de focs van concloure 10 dies d’activitat en els quals milers de persones van participar en l’ofrena i posterior foguera en honor del sant.

ESPECIAL FIRA I FESTES DE SANT PASQUAL 2017
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Il·lusió sense barreres porta a la 
fira tots els xiquets de Vila-real
El programa pioner ha fet lliurament d’uns 2.000 tiquets a les diferents entitats socials

L ’Ajuntament va llançar 
aquestes festes un progra-
ma pioner sota el nom 
‘Il·lusió sense barreres’, 

amb l’objectiu que cap xiquet 
es quedara sense accedir a la fi-
ra d’atraccions. Per a això, el 
consistori, a través de les àrees 
d’Economia i Serveis Socials, va 
negociar amb l’Associació de Fi-
raires de Vila-real l’adquisició 
d’uns 2.000 tiquets per a fer ús 
de les atraccions al llarg dels fes-
tejos. Tiquets que van ser per a les 
entitats que treballen amb famí-
lies derivades de Serveis Socials, 
com Creu Roja, Càritas, Joventut 
Antoniana i Sant Vicent de Paül, 
perquè els repartisquen entre les 
famílies amb xiquets. A aquestes 
entitats se sumaran l’Associació 
d’Aturats Vila-real (Adavi), la Pla-
taforma d’Afectats per la Hipote-
ca (PAH) i Cadires de la Fam.

«Ens produeix tristesa veure 
que, malgrat la millora de la si-
tuació econòmica, encara hi ha 
famílies que no poden permetre’s 
portar els seus fills a la fira, fins 
i tot rebent ajuda», va explicar 
l’alcalde, José Benlloch, que va 
anunciar la iniciativa. «Volem 
una ciutat més sensible i humani-
tzada i, per això, llancem aquest 

programa pioner que funcionarà 
ja aquestes festes», afegia.

«És una qüestió d’igualtat. Sa-
bem que les entrades podrien 
arribar a uns 1.000 xiquets de 
famílies que passen per dificul-
tats», va apuntar Benlloch. “Les 
festes són per a tots; sempre ho 
hem dit: en els 230 actes del pro-
grama no hi ha dret d’admissió, 
tothom té dret a participar en tot 
allò que es programa que, a més, 
s’intenta que siga gratis, com els 
concerts», va dir l’alcalde.

Aquest programa se suma a 

altres iniciatives impulsades en 
els últims anys per a millorar el 
benestar de tots els ciutadans, 
com són el pla d’Alimentació ne-
cessària, els serveis de menjador 
en els diferents aplecs durant 
l’any o la multiplicació d’ajudes 
de Serveis Socials. «No estem con-
tents amb l’atur ni amb altres si-
tuacions que encara es donen a 
pesar que les circumstàncies han 
millorat des de la nostra arribada 
el 2011. Per això, continuarem 
treballant per seguir avançant 
tots junts», va concloure. 

L’objectiu de la iniciativa, impulsada per primera vegada a la ciutat, era que qualsevol xiquet gaudira de la fira.

MEDITERRÁNEO

L’alcalde es va reunir amb representats de les associacions beneficiàries.

El Centenari del Patronat 
del sant se celebra amb 
una desena d’activitats

El Centenari del Patronat de 
Sant Pasqual sobre Vila-real va 
estar present en les festes en 
honor al patró en una desena 
d’accions de tot tipus, amb les 
quals l’Ajuntament va voler 
«destacar la figura de sant Pas-
qual com a símbol d’unió per a 
tots els vila-realencs» i reforçar 
el posicionament de lideratge 
en matèria de turisme religiós 
a la Comunitat. 

Un espectacle audiovisual 
projectat sobre la façana de la 
basílica, l’edició de cobertors 
commemoratius amb la ima-
tge del patró o el repartiment 
de 9.000 taulells amb el logotip 
del centenari van ser algunes de 
les activitats que es van sumar a 
la tradicional missa pontifical, 
processó, foguera i ofrena al pa-
tró del dia 17. 

A més d’aquestes accions, 
la Casa Museu de Llorens Poy 
va inaugurar una exposició 
de l’obra i col·lecció privada 
del Fill Predilecte de la ciutat 
que recorre l’estreta relació de 
l’artista amb la figura de sant 
Pasqual. 

«A partir d’aquesta exposi-
ció, aquest espai s’integra com 
un dels llocs museístics més 
importants de Vila-real i un re-
curs únic en el posicionament 
referent de la ciutat en matèria 
de turisme religiós», va dir 
l’alcalde, José Benlloch.

En aquesta línia, l’alcalde 
destaca la celebració, enguany, 
d’un Congrés Nacional i Turis-
me Religiós amb motiu del 
Centenari del Patronat que 
«donarà patent a Vila-real en 
aquest matèria». 

Projecció audiovisual sobre la façana de la basílica el dia gran del sant.

MEDITERRÁNEO

La Casa Museu de Llorens Poy acull una mostra fins al mes de novembre.



«FES QUE LA FESTA NO ET 
SUPERE PORTA, EL CONEIXEMENT 
DARRERE», LEMA DE LA CAMPANYA

U ‘Coneixement!’ va repartir 
2.000 motxilles a la Fira de la 
Tapa i la Nit de la Xulla, per tal 
de conscienciar els ciutadans.

Especial Fira i Festes de Sant Pasqual 2017

LA TRADICIONAL NIT DE 
XULLA OMPLI ELS CARRERS DE 
bON AMbIENT FESTIU

U

Els carrers i casals de la ciutat 
van tornar a omplir-se de fogue-
res i brases per a reviure una de 
les tradicions més populars de 
les festes patronals de la ciutat, 
la Nit de la Xulla. Com cada di-
lluns de festes, les penyes, asso-
ciacions i veïns van eixir al carrer 
en un ambient lúdic per a cuinar 
la seua carn a la brasa tot i que hi 
ha qui prefereix l’opció de fer-la 
al forn. El regidor de Festes, Ja-
vier Serralvo, i la reina, Verónica 
Fortuño, i les dames de la ciutat, 
van compartir la tradició amb les 
penyes de la ciutat. La cort va so-
par a la Penya La Merla.

MIg CENTENAR D’ATLETES 
PARTICIPEN DE LA CRONOPUjADA 
SOLIDÀRIA A bENEFICI DE L’AECC

U Aquestes festes va tenir lloc la 
primera Cronopujada al campa-
nar solidària, enguany a benefici 
de l’AECC, que va consistir a rea-

litzar el recorregut del tram en-
tre la plaça Major i l’església Ar-
xiprestal i pujar els 175 esglaons. 
Es van fer torns de 25 persones.

SENTIT hOMENATgE A PEDRO 
I PAULA, L’hOME I LA DONA DE 
MAjOR EDAT DE LA CIUTAT

U La ciutat va homenatjar l’home 
i la dona de més edat, Pedro Ce-
rezo (97 anys) i Paula Laura Sán-
chez (99 anys). L’acte, celebrat 

al Convent, va comptar amb 
l’assistència de la reina de les fes-
tes, Verónica Fortuño, les dames 
i la corporació municipal.

hOMENATgE A LES PARELLES 
QUE CELEbREN LES bODES D’OR 
DURANT EL 2017

U L’Ajuntament va retre home-
natge als 31 matrimonis que ce-
lebren enguany els seus 50 anys 
de vida en comú.

EL ROCk PER LA LLENgUA FA 
UNA CRIDA PEL FEMINISME DE 
LA MÀ DEL COL·LECTIU SOR

U Candela Roots, Aspencat i Va-
debo van actuar a l’acte i va mos-
trat la cara més feminista, amb 
la lectura del manifest de SOR. 
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Les festes de sant PasquaL 
reten homenatge a Les reines 
i dames de 1967 i 1992

U La Casa dels Mundina va aco-
llir l’acte en honor a M. Cruz Fe-
rrer i Yolanda Llop, reines de 50 
i 25 anys, i les seues corts.

eL concurs d’emPedrats  
desafia a cuinar La miLLor 
versió d’aquest PLat

U La 27a edició es va saldar amb 
la Penya Casal i Punt com a 
guanyadora, seguida de Samfai-
na i Desquici, respectivament.

Especial Fira i Festes de Sant Pasqual 2017

Les Penyes trauen Punta 
a L’actuaLitat LocaL a La 54 
edició de La cavaLcada 

U

La cavalcada de festes de Sant 
Pasqual va tornar a traure al ca-
rrer, en la 54a edició, el millor 
humor de les penyes i entitats 
de la ciutat. La desfilada va re-
córrer les avingudes de Francesc 
Tàrrega, la Murà i Pius XII, on la 
popular desfilada ha acabat amb 
una colorista batalla de confeti. 
Les penyes van criticar, entre al-
tres assumptes, l’estat de la co-
neguda com a plaça de l’Àngel, 
l’abandonament d’ensers a la 
via pública, el preu del trans-
port a l’hospital, els proble-
mes d’inundacions a la ciutat o 
l’arribada dels mosquits.

eL concurs de PaeLLes 
convoca més de 2.000 
Persones a La murà

U El 76é Concurs de paelles va 
convocar més de 2.000 penyistes 
d’un centenar d’agrupacions al 
recinte de l’avinguda de la Murà. 

La penya Mai Tenim Prou va ob-
tenir el primer premi, seguida de 
La Fusta i El Moscardó. També es 
va cuinar una paella solidària.

muLtitudinari macrosoPar 
de veÏns a L’avinguda de La 
murà en La desena edició

U El Macrosopar de veïns i veïnes 
va assolir la desena edició conso-
lidat com una de les cites més 
multitudinàries i populars de les 

festes. Més de 2.000 persones van 
acudir al recinte de la Murà per 
a gaudir del sopar de germanor, 
seguit d’orquestra i una rifa.

eL mercat tradicionaL 
vaLencià arriba a La PLaça 
de L’escuLtor orteLLs

U La plaça de l’Escultor Ortells 
es va convertir en un mercat 
tradicional valencià amb una 
trentena de parades variades.

Municipal Crònica de Vila-real
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Vila-real potenciará la 
rehabilitación de vivienda
El consistorio albergará una Oficina de Información sobre la materia

El concejal de Territorio, Emilio Obiol, detalló las condiciones que recoge el acuerdo previsto.

El alcalde, José Benlloch, y la conselle-
ra de Vivienda, Obras Públicas y Vertebra-
ción del Territorio, María José Salvador, 
firmarán un convenio por el que ambas 
entidades se comprometen a fomentar 
la rehabilitación edificativa y la regene-
ración urbana. El concejal de Territorio, 
Emilio M. Obiol, ha anunciado el conve-
nio, que, señala, persigue «el fomento de 
la comunicación y la información entre 
ciudadanos, empresas, técnicos y admi-
nistraciones, con la finalidad de promo-
ver iniciativas que impulsen la rehabili-
tación del parque de viviendas y, de este 
modo, ayudar también a los profesiona-
les del sector». 

El documento contempla la creación 
de una red de Oficinas de Información 
de Rehabilitación (OIR), compuesta por 
los diferentes puntos de información 
que cada Ayuntamiento deberá crear y 
que en Vila-real se ubicará en el edificio 
consistorial. «Se trata de puntos de infor-
mación para ciudadanos, profesionales 
y empresas que, además, servirán para 
difundir la cultura de la rehabilitación 
a través de campañas de concienciación, 
sesiones informativas sobre ayudas y jor-
nadas específicas», asegura Obiol.

Además, el Ayuntamiento se compro-
mete a suministrar toda la información 
que se recoja a través de esta oficina al 

Observatorio de Vivienda que prevé crear 
próximamente la propia Conselleria de 
Vivienda. La creación de una Mesa de 
rehabilitación, en la que estarán los di-
ferentes consistorios participantes en 
el convenio, es otra de las medidas pre-
vistas, además de la implantación del 
Informe de Evaluación de Edificios (IEE) 
de obligado cumplimiento para todos los 
inmuebles de más de 50 años. 

Para favorecer la implantación de es-
te informe y el cumplimiento de la ley, 
el consistorio trabaja en la redacción 
de una ordenanza municipal, que debe-
rá estar operativa antes del 28 de junio 
de 2018. El convenio no supone ningún 
compromiso económico para la ciudad.

El Ayuntamiento y la 
Conselleria de Vivienda  
tienen previsto firmar un 
acuerdo que también prima 
la regeneración urbana 

U

El Nou Crist del Calvari ya 
dispone de la telelectura
Este proyecto piloto favorece el ahorro y consumo eficiente del agua

El concejal Valverde y el responsable de Facsa acompañaron a la entidad de vecinos de la zona.

El Nou Crist del Calvari es ya el primer 
barrio en contar con la telelectura del 
agua, un proyecto piloto que favorecerá 
el ahorro y el consumo eficiente de agua 
a través de la instalación de contadores 
inteligentes. En concreto, el proyecto, im-
pulsado por el Ayuntamiento y la conce-
sionaria del servicio, Facsa, ha instalado 
597 contadores de telectura e instalará 
en breve los 36 restantes hasta completar 
los 633 dispositivos previstos, con los que 
se contabilizará el consumo de alrededor 
de 1.000 personas. 

El concejal de Servicios Públicos, Fran-
cisco Valverde, y el jefe de explotación de 
Facsa, Rafael Ferrer, han presentado ante 
los vecinos el funcionamiento de los nue-
vos contadores inteligentes y todas sus 
ventajas. «Este proyecto vuelve a colocar 

a Vila-real en la vanguardia de la aplica-
ción tecnológica al servicio de los ciuda-
danos, que se beneficiarán de un consu-
mo más eficiente del agua. La telelectura 
inteligente marcará un antes y un des-
pués en Vila-real», expresa Valverde. 

La iniciativa ha contado con una inver-
sión de 127.000 euros y, para su evalua-
ción piloto, ha escogido el Nou Crist del 
Calvari al ser «un barrio tipo». «Esta zo-
na se encuentra dentro de la media, con 
gran equilibrio en lo que son edificios 
de pisos, casas unifamiliares, comercios 
y cocheras; por este motivo, ofrece una 
buena muestra de cómo puede funcionar 
en el resto de barrios», explica. 

 «Si el balance es positivo, podremos 
extender el sistema al resto de la pobla-
ción», avanza el concejal.

LA deLincuenciA en 
viLA-reAL, por debAjo de 
LA mediA nAcionAL

U

El subdelegado del Gobierno, 
David Barelles, ha informado 
que la situación de delincuencia 
en Vila-real se encuentra en 
28 infracciones por cada mil 
habitantes. «Una cifra excelente, 
teniendo en cuenta que la media 
estatal está en 44 y la provincial en 
43, lo que denota la coordinación 
entre la Policía Local y la Nacional», 
apunta. Barelles también destacó  
el funcionamiento del protocolo 
de protección de víctimas de 
género que atiende a 15 personas 
y emplea a dos agentes locales.



Entre las medidas 
planteadas está ofrecer 
prácticas en empresas a 
los alumnos e impartir 
charlas para sensibilizar

U

Un frente común para prestigiar la FP
Los empresarios alertan de la falta de mano de obra cualificada en la provincia pese a la demanda existente

E l alcalde, José Benlloch, 
ha reunido a miembros 
de la Asociación Españo-
la de Empresas de Maqui-

naria y Bienes de Equipo para 
la Industria Cerámica (Asebec), 
representantes de la Conselleria 
de Educación y la Mesa de For-
mación Profesional de Vila-real, 
creada en el marco del proyecto 
Ciudad Educadora, para buscar 
soluciones a la falta de mano de 
obra cualificada en la industria 
provincial. 

De esta manera, Vila-real pone 
por primera vez en una misma 
mesa de trabajo a las principales 
partes implicadas en una proble-
mática doble. Por una parte, la 
urgencia de personal formado 
para la industria y, de la otra, las 
dificultades de inserción de los 
jóvenes en el mercado laboral.

ADVERTENCIA DEL SECTOR
«Los empresarios de Asebec nos 
trasladaron las dificultades para 
poder atender la necesidad de 
mano de obra cualificada en sus 
industrias. Una carencia de per-
sonal que es grave y que nos debe 
hacer reflexionar sobre el mode-
lo formativo que hemos creado 
en este país», señala Benlloch. 

«Por eso», añade, «creímos que 
lo mejor era ponernos ya manos 
a la obra y juntar en una misma 
mesa de trabajo a empresarios, 
formadores y Administración». 
El resultado del encuentro ha si-
do una jornada de reflexión so-
bre posibles medidas a acometer 
en el futuro, que se plasmarán 
en acciones concretas como una 
campaña de apoyo institucional 
por parte del Ayuntamiento para 
«prestigiar la formación profesio-
nal y concienciar a estudiantes y 
familias de las posibilidades que 
ofrecen los ciclos de FP asociados 
a la industria, con una inserción 
laboral del 100% de los alumnos», 
detalla Benlloch.

Otras medidas planteadas en 
el encuentro son la posibilidad 
que las empresas pongan a dis-
posición de los centros sus ins-
talaciones para la realización de 
prácticas o la sensibilización de 
los alumnos por parte de los pro-
pios colegios e institutos. 

Una de las acciones ya realiza-
das fue una charla en uno de los 
centros de FP de la ciudad don-
de acudieron responsables de 
Asebec para detallar a alumnos 
y familiares de 3º y 4º de ESO las 
posibilidades de los ciclos de for-
mación profesional. 

DESAJUSTE 
«Nos encontramos en una situa-
ción paradójica, porque, mien-
tras que las industrias calculan 
que tienen 300 puestos de trabajo 
por cubrir por falta de personal 

Los responsables de los centros con FP, integrantes de Asebec y el inspector provincial de Educación acudieron a la cita promovida por el consistorio en la BUC.

formado en áreas como soldado, 
calderería o electromecánica, los 
ciclos de FP sobre estas materias 
que se ofrecen en los institutos de 
Vila-real apenas tienen demanda. 
Y otros, como los de peluquería, 
cocina o disc-jockey están llenos. 
Es decir, tenemos un desajuste 
grave entre oferta y demanda al 
que, como institución, debemos 

dar respuesta en la medida de 
nuestras posibilidades», detalla 
la concejala de Educación, Móni-
ca Mañas. 

«Por eso es tan interesante po-
ner en comunicación directa a 
empresarios y centros docentes, 
junto a la Conselleria y el Ayun-
tamiento, algo que no se había 
hecho hasta ahora, para buscar 

soluciones conjuntas a un pro-
blema que es de todos, porque es-
tamos hablando de economía, de 
formación de nuestros jóvenes y 
de lucha contra el paro», dice. 

Al encuentro acudieron em-
presarios integrados en Asebec, 
directores de centros docentes y 
el inspector provincial de Educa-
ción, Rogeli Santamaría.

RANKING GRADOS UNIVERSITARIOS 
SEGÚN PERFILES MÁS DEMANDADOS

1. Grado en Ingeniería Mecánica
2. Grado en Ingeniería Eléctrica
3. Grado en Ingeniería Electrónica Industrial
4. Grado en Ingeniería Electrónica Industrial y 

Automática
5. Grado en Ingeniería en Diseño Industrial y

Desarrollo de Productos
PUESTOS UNIVERSITARIOS PREVISTOS 
ENTRE 2017 Y 2018: 52

RANKING FORMACIÓN PROFESIONAL 
SEGÚN PERFILES MÁS DEMANDADOS

1. Instalaciones eléctricas y automáticas
2. Mecatrónica industrial
3. Fabricación y montaje
4. Sistemas electrotécnicos y automatizados
5. Electricidad y electrónica
PUESTOS FP PREVISTOS 
ENTRE 2017 Y 2018: 52
PUESTOS TOTALES 
ENTRE 2017 Y 2018: 173 (Fuente: Encuesta Asebec)

FUNDACIÓ FLORS
Familia Especialidad Grado Plan
Administración y gestión Gestión administrativa Medio LOE
Comercio y márketing Actividades comerciales Medio LOE
Electricidad y electrónica Instalaciones eléctricas y automáticas Medio LOE

IES MIRALCAMP
Familia Especialidad Grado Plan
Actividades físicas y deportivas Animación de actividades físicas y deportivas Superior LOGSE
Actividades físicas y deportivas Conducción de actividades físico-deportivas

en el medio natural Medio LOGSE
Administración y gestión Administración y finanzas Superior LOE
Administración y gestión Gestión administrativa Medio LOE
Administración y gestión Servicios administrativos Básico LOE
Electricidad y electrónica Electricidad y electrónica Básico LOE
Electricidad y electrónica Instalaciones de telecomunicaciones Medio LOE
Electricidad y electrónica Sistemas electrotécnicos y automatizados Superior LOE
Informática y comunicaciones Desarrollo de aplicaciones web Superior LOE
Informática y comunicaciones Informática y comunicaciones Básico LOE
Informática y comunicaciones Sistemas microinformáticos y redes Medio LOE

IES BROCH I LLOP
Familia Especialidad Grado Plan
Administración y gestión Servicios administrativos Básico LOE
Artes gráficas Artes gráficas Básico LOE

IES FRANCESC TÀRREGA
Familia Especialidad Grado Plan
Electricidad y electrónica Electricidad y electrónica Básico LOE
Imagen personal Estética integral y bienestar Superior LOE
Imagen personal Estética y belleza Medio LOE
Imagen personal Peluquería y cosmética capilar Medio LOE
Imagen personal Peluquería y estética Básico LOE

PREVISIÓN DE CONTRATACIÓN
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«Nos hace falta mano 
de obra cualificada»
L os fabricantes de maqui-

naria de la provincia han 
dado la voz de alerta. Ha-
ce falta mano de obra cua-

lificada. Hay puestos de trabajo 
sin cubrir en el sector, estables 
y con un salario digno, pero no 
personal con la formación nece-
saria. Una situación que desde 
la Asociación Española de Fa-
bricantes de Maquinaria y Bie-
nes de Equipo para la Industria 
Cerámica (ASEBEC), detectaron 
hace unos meses y trasladaron a 
la sociedad para evitar que lastre 
el crecimiento de las empresas. 
Hablamos con el presidente de la 
entidad, Juan Vicente Bono.

-- ¿Cuál es la problemática? 
- Hace falta personal con una for-
mación especializada que hoy en 
día no encontramos. Además, los 
estudiantes que salen de los cen-
tros educativos no suelen reali-
zar prácticas por lo que también 
se necesita recuperar la figura 
del aprendiz. La práctica es esen-
cial. Hacen falta perfiles que con 
conocimiento en I+D+i, montaje, 
exportación... Cuando alguien sa-
le fuera, necesita saber de todo.

-- ¿Cuándo detectaron esta proble-
mática? 
- Durante el año pasado, el 2016, 
se empezó a avistar. Con el incre-
mento y mejora de la situación 
del clúster en 2015, se paró la 
destrucción de empleo y se em-
pezó a invertir en un cambio 
tecnológico por lo que hace falta 
un perfil de profesional técnico 
que respondiera a esa necesidad. 
En la asamblea que tuvimos en 
diciembre del año pasado nos 
planteamos crear una comisión 
para intentar paliar esta carencia 
y empezamos a movernos. 

-- ¿Cuáles son los perfiles más recla-
mados? 
- Realizamos una encuesta a 
nuestros asociados y la previsión 
para éste y el próximo ejercicio 
hablan de algo más de 120 pues-
tos de FP y cerca de medio cente-
nar de universitarios. Respecto a 
la formación más demandada en 
FP, y acorde a este análisis, están 
las instalaciones eléctricas y au-
tomáticas, la mecatrónica indus-
trial, la fabricación y montaje, 
electricidad y electrónica o siste-
mas electrotécnicos y automati-
zados. Entre los estudios univer-
sitarios, destacan las ingenierias 
Mecánica, seguida de la Eléctrica 
y la Electrónica Industrial. Con 
todo, hay otras necesidades en 
robótica industrial, en diseñoen 
fabricación mecánica, soldadura 
y caldedería o delineante indus-

con varios responsables de la 
Conselleria de Industria, para 
saber qué podíamos hacer. To-
maron nota de nuestra petición 
y nos informaron de los planes 
autonómicos que podrían ayu-
darnos. Del mismo modo, nos 
reunimos con cargos de la Dipu-
tación que se prestaron a colabo-
rar. Además, hemos mantenido 
encuentros con los responsables 
de los centros de Formación Pro-
fesional y los gobiernos de Onda, 
Alcora o Vila-real. Los encargados 
de FP nos han trasladado que, en 
efecto, hay mucha demanda para 
ciclos como peluquería, disc joc-
key o turismo pero no se cubren 
los de perfiles técnicos por lo que 
también hemos hecho campañas 
en los centros antes de la matrí-
culación.

-- ¿Cuáles son las consecuencias de 
esta falta de trabajadores? 
- Nos vamos «robando» trabajado-
res, miramos lo que hay mercado 
pero ésta no es la solución por-
que nos impide estar a la altura 
de las necesidades. Pero hay otro 
problema. Convencer a la gente 
para que apueste por esta for-
mación no es un proceso rápido 
y los que están cursando ciclos 
básicos, jóvenes de 14 o 15 años, 
tardarán en llegarnos. Por eso 
queremos prevenir un problema 
similar a largo plazo y, sobreto-
do, reducir esa tasa de paro que 
tanto nos preocupa a todos. 

33 Imagen del presidente de la patronal ASEBEC, Juan Vicente Bono.

ENTREVISTA: Juan vicente bono

Lo que queremos es 
reducir esa tasa de 
paro que tanto nos 
preocupa a todos 
trial que también se precisan.

-- Uno de los principales proble-
mas  respecto a la formación actual, 
apuntan, es la falta de prácticas.
- Hemos trasladado a los respon-
sables autonómicos que debería-
mos copiar a aquellos países en 
los que funciona bien. Hay que 
potenciar la formación dual, 
que incluye prácticas en empre-
sas, que permitiría a los alumnos 
tener cierto nivel y al empleador 
conocer el perfil por lo que sería 
más fácil su contratación. Tam-
bién estamos dispuestos a hablar 
con los responsables de la forma-
ción y plantearles las necesidades 
concretas de las empresas para 
que el contenido se ajuste.

-- ¿Qué actuaciones han realizado 
hasta la fecha? 
- En enero empezamos a mover-
nos y mantuvimos reuniones 

Las reclamaciones del sector 
estarán recogidas en el Plan 
Estratégico de la Industria

El director general de Indus-
tria y Energía, Diego Maciá, ha 
presentado el Plan Estratégi-
co de la Industria Valenciana 
(PEIV) que está elaborando la 
Conselleria de Economía Sos-
tenible junto a la Universitat 
Politécnica de València y el ca-
tedrático José Luis Hervas, «en 
el que el cluster cerámico será 
una pieza fundamental».

El PEIV pretende definir una 
hoja de ruta y articular la po-
lítica industrial del Consell 
adaptada a las necesidades de 
los distintos sectores con el fir-
me propósito de hacerlos más 
competitivos. El sector, uno de 
los más productivos de Europa, 
agrupa a más de 300 empresas 
y representa unas 20.000 ocu-
paciones industriales directas, 
con unas ventas totales de más 
unos 5.000 millones de euros.

«Es un sector potente en pro-
ceso de crecimiento que ha ex-
perimentado en el último año 
un incremento del 7% de sus 
ventas y del 12% en su produc-
ción, situándose por delante del 
sector italiano», cometó Maciá.

Castellón es punto clave de 
la industria cerámica a nivel 
mundial y uno de sus mejores 
centros de producción e inno-

vación. Este sistema de innova-
ción «ha sabido capear la crisis 
a través de la internacionaliza-
ción con unas exportaciones de 
más del 80% de su producción», 
ha concluido.

Hervás, autor del informe, 
explicó que se ha nutrido de 
mesas de trabajo, encuestas al 
100% del sector y entrevistas 
con al menos 50 empresas, sin-
dicatos y otros agentes, etc.

De las más de 20 sugerencias 
aportadas por los empresarios 
cerámicos castellonenses, ellos 
mismos trazan cómo debería 
ser una política industrial ac-
tiva para el clúster del futuro. 
Por prioridades, el sector ve 
fundamental que la Generalitat 
se centre en: conseguir energía 
competitiva, formación espe-
cializada, apoyo a la minería, a 
temas medioambientales y a la 
marca de cerámica de España.

Entre las principales necesi-
dades, valoró Hervás. está im-
pulsar «una FP dual que sub-
sane las carencias de personal 
formado para su incorporación 
en la fase de crecimiento de las 
empresas» así como la forma-
ción que prime el inglés «es un 
clúster con un 90% de compa-
ñías exportadoras».

Un operario en un momento del proceso de producción de piezas.

14 Crònica de Vila-real
JUNY DEL 2017Municipal

ESPECIAL FP: UNA APUESTA DE FUTURO

PLAN DE INVESTIGACIÓN Y ACCIÓN DE LA ESTRATEGIA 

El PEIV busca diseñar un plan 
de acción o conjunto de iniciativas 
específicas ajustadas a cada sector 
de la región. Éste integrará, de for-
ma amplia, una Política Industrial 
ajustada a las necesidades reales 
de nuestros sectores industriales. 
Así, el PEIV busca determinar un 
plan de acciones específicas (obje-

U

Hoja de ruta para mejorar 
los sectores industriales

tivables, evaluables y concretas para 
cada sector) para poder ejecutar una 
política operativa, aplicable y real. 
En este sentido, el PEIV se enmarca 
y fundamenta en la EPI-2020, tradu-
ciéndola a un conjunto de acciones 
específicas por sector, haciéndola 
operativa, sectorizada y con una 
orientación hacia cada realidad.



El aumento de la FP dual y un mayor 
manejo de idiomas, propuestas del sector

Los responsables de ASEBEC, 
que aglutina a decenas de em-
presas de fabricantes de maqui-
naria, insisten. No solo es nece-
sario conseguir más alumnos en 
áreas técnicas también hay que 
dotarlos de una alta especializa-
ción y que tengan un buen nivel 
de idiomas, fundamentalmente 
inglés y francés, para poder via-
jar al extranjero a desarrollar su 
trabajo con garantías. 

Así pues, los empresarios afir-
man que debe recuperarse el con-
cepto de aprendiz. Una persona 
que se formaba junto a un exper-
to en un campo para poder reali-
zar la tarea con total solvencia. 
Un aspecto que, señalan, debería El dominio de lenguas extranjeras, especialmente inglés, es fundamental.

plasmarse en la oferta educati-
va con la Formación Profesional 
dual que incluya una parte teó-
rica y otra práctica, un apartado 
en el que «las empresas estamos 
dispuestas a colaborar con estan-
cias remuneradas».

En cuanto al dominio de idio-
mas, comentan fuentes de Ase-
bec, éstas son necesarias ya que 
parte del trabajo consiste en ir a 
otros países para instalar nueva 
tecnología por lo que debe salvar-
se la barrera idiomática para po-
der explicar el funcionamiento 
de los dispositivos e interactuar.

Desde esta patronal consideran 
que tres son los motivos por los 
que los cursos técnicos no atraen. 

En primer lugar, porque se arras-
tran los efectos de la crisis que 
sufrieron los sectores de la cerá-
mica y la maquinaria. En segun-
do lugar, el mensaje que llegó a 
la sociedad de que «los técnicos 
tenían que ir a Alemania para te-
ner trabajo» y, por último, «que 
la FP está desprestigiada». 

Por todo ello, desde los secto-
res industriales quieren revertir 
estas ideas preconcebidas y hacer 
ver a la ciudadanía, en especial 
a los jóvenes que deben encami-
nar su futuro, que en la provin-
cia existen muchas opciones pa-
ra ellos sin necesidad de dejar su 
entorno y con unas condiciones 
de trabajo óptimas.

El paro juvenil baja pero 7.560 
menores de 30 siguen sin empleo 
En Vila-real, un 8,51% de personas por debajo de los 25 años no tienen trabajo 

Camareros y peones de industria fueron los ámbitos que mayor cifra de contrataciones realizaron a finales de 2016.

L a tasa de paro entre los 
jóvenes de 16 a 24 años 
en Castellón se fija en el 
43,1%. Mientras que en 

la franja de edad entre los 25 a 
los 40 años el porcentaje es del 
15,9%. Los datos son poco hala-
güeños pero la realidad es que 
el número de desempleados ha 
bajado y en el último año lo ha 
hecho de manera significativa.

Los datos que maneja el Servei 
Valencià d’Ocupació i Formació 
(Servef) revelan que en Castellón 
7.560 menores de 30 años no tie-
nen trabajo. La cifra es menor 
que la registrada hace un año, 
cuando eran 8.421, un descenso 
del 10,1%. De los casi 7.600 jóve-
nes sin trabajo, 4.110 son muje-
res y 3.459, hombres. 

Casi un millar de jóvenes de la 
provincia han encontrado un em-
pleo en el último año (en los úl-

timos cuatro años el desempleo 
ha caído casi a la mitad) y lo han 
hecho sobre todo como camare-
ros y peones industriales. 

Así pues, de los algo más de 
22.300 contratos que los meno-
res de 30 años han firmado en 
Castellón en el último trimestre 
del 2016, un 15% (3.257 en núme-
ros absolutos) fueron de camare-
ros asalariados. El segundo lugar 
fue para peones de la industria 
(2.528 contrataciones). 

Le siguen la ocupación de ven-
dedor (1.139) y monitores de acti-
vidades recreativas. Por sectores, 
el último boletín trimestral del 
Ministerio de Empleo y Seguri-
dad Social destaca que la mayo-
ría de los menores de 30 años 
que están en paro busca un em-
pleo como vendedor.

Según las cifras del Servicio 
Público de Empleo Estatal (SEPE), 

correspondiente al mes de abril, 
n Vila-real existen 4.126 vecinos 
en situación de desempleo sien-
do la franja de los 45 a 49 años la 
que más parados presenta (610).  

Desde los 16 hasta los 34 años, 
la cifra de personas sin trabajo, el 
número asciende hasta las 1.070. 
Por actividades económicas, la 
mayor tasa de desempleo se re-
gistra en actividades relaciona-
das con el empleo (610) seguido 
del comercio al por menor excep-
to vehículos de motor.

Por otra parte, según recoge el 
portal de información Argos -de-
pendiente de la Generalitat- y a 
fecha 30 de abril, el porcentaje 
de desempleo entre los menores 
de 25 años se sitúa en un 8,51%, 
algo superior a la media de la 
provincia (8,44). Con todo, es el 
segundo de los datos más bajos 
de la última década. 

Aulas a medio gas para 
un sector que ofrece un 
sueldo digno y estabilidad 

La Asociación Española de Fa-
bricantes de Maquinaria y Bie-
nes de Equipo para la Industria 
Cerámica, ASEBEC, con sede en 
la capital de la Plana, ha alerta-
do del déficit de personal joven 
cualificado que existe en este 
sector, pese a ofrecer puestos 
de trabajo estables y que están 
debidamente remunerados.

La entidad ha elaborado un 
estudio para evaluar estas ca-
rencias y ha llegado a la con-
clusión de que, a día de hoy, 
existe un déficit de más de 120 
profesionales en este sector. Las 
empresas se encuentran, por lo 
general, con falta de personal 
en áreas como la electricidad y 
electrónica, la fabricación y el 
montaje o especialistas en ins-
talaciones eléctricas y automa-
tismos, entre una larga serie de 
disciplinas que no forman par-
te de las preferencias de los es-
tudiantes, a pesar de sus gran-

des posibilidades de empleo, 
según señalan fuentes de la 
propia patronal.

Estos cursos apenas se com-
pletan e incluso algunas aulas 
apenas alcanzan el 50% de afo-
ro, mientras que la demanda 
en otras facetas «con una salida 
laboral bastante más complica-
da» es mucho mayor, tal como 
atestiguan los propios empre-
sarios del sector azulejero.

Los empresarios esperan 
que la demanda de estos estu-
dios se incremente y, además, 
se ofrecen a participar en la 
formación de los jóvenes para 
capacitarlos a estos puestos de 
trabajo, ya que, de no ponerse 
remedio, el problema del défi-
cit laboral seguirá a lo largo de 
los próximos años y más cuan-
do existe el importante reto de 
adecuar las actuales estructu-
ras del sector a las premisas 
que marca la industria 4.0.

Los alumnos se decantan por formarse en otros ámbitos profesionales.
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Los centros piden mejorar la FP dual y  
conseguir un mayor prestigio social
Los diferentes centros de la provincia lanzan para el próximo ejercicio un total de 6.500 plazas en un total de 90 cursos en 20 familias.

Nuevos ciclos de Forma-
ción Profesional (FP) se 
suman el próximo curso 
en Castellón. El catálogo 

de la provincia incorpora 11 nue-
vos títulos, que este curso son 90, 
correspondientes a 20 familias. 
La preinscipción arrancó a fina-
les de mayo on-line rondando las 
6.500 plazas en la provincia.

En Vila-real son cuatro los cen-
tro que ofrecen esta formación: 
los IES Francesc Tàrrega, Broch i 
Llop y Miralcamp así como Fun-
dació Flors con cursos que van 
desde estética a informática.

IES BROCH I LLOP
Este centro dispone de la Forma-
ción Básica Inicial en Servicios 
Administrativos y Artes Gráfi-
cas, lo que antes se conocía co-
mo PQPI y que equivalía a una 
cualificación profesional. Técni-
camente,  explican desde el ins-
tituto, se corresponde a un tipo 
de formación inicial de «nivel 0» 
que que busca ofrecer formación 
a alumnos con un rendimiento 
académico bajo y que puedan 
homologar sus títulos de ESO y 
realizar prácticas en empresas. 
El objetivo, «que tengan un mí-
nimo conocimiento práctico so-
bre realizar, por ejemplo, una 
factura», inciden. Aunque es una 
formación encaminada a que los 
alumnos sigan estudiando la rea-
lidad, indican desde el centro, les 
ha demostrado que la mayoría 
no continúan.

MIRALCAMP
El jefe de estudios, Roberto Jorge, 
asegura que durante los últimos 
años han intentado ajustar su 
oferta a las necesidades de la in-
dustria. «Las empresas de la zona 
demandan personal de mante-
nimiento para las industrias, no 
demandan ingenieros», apunta. 
Con todo, el ciclo de Electrónica 
no cubre todas las vacantes pese 

a tener una «inserción profesio-
nal plena ya que todos los alum-
nos acaban contratados tras las 
prácticas en esa empresa o en 
otra con mejores condiciones». 
«Incluso hay quien deja el curso 
a mitad ya que las empresas los 
reclaman», añade. El ciclo de In-
formática también tiene deman-
da del sector empresarial y atrae 
a un alta cifra de estudiantes. 

Desde el instituto apuntan una 
paradoja. «Todos los días atende-
mos a alumnos interesados en 
Actividades Físicas y Deportivas 
pero la realidad dice que, por 
desgracia, tiene unas salidas pro-
fesionales muy escasas». Jorge 
también constata el desprestigio 
de la FP. «La visión no ha cambia-
do en 30 años», comenta y añade 
que la frase ‘el que vale, vale y el 
que no a FP’ sigue tan vigente co-
mo antes. 

Este profesor considera los cen-
tros deben hacer una mayor la-
bor y explicar que lo mejor para 
trabajar es un ciclo de FP y dejar 
de lado la «titulitis». Respecto a la 
FP dual, que tanto ellos como las 
empresas están por la labor de 
implantarla. «Son los alumnos 
los que apenas la demandan. Fal-
ta la remuneración, muchos pre-
fieren trabajar, y una mayor cul-
tura del esfuerzo por parte de los 
alumnos de hoy en día», dice.

FUNDACIÓN FLORS
Éste es, a diferencia del resto, 
un centro concertado. Desde el 
colegio, Marga Felipe apunta 
que, actualmente, los cursos se 
han ampliado a las 2.000 horas 
lectivas -500 más que hace unos 
años-, aspecto que valoran de for-
ma positiva puesto que los jóve-
nes salen mejor preparados. En 

las instalaciones pueden cursar-
se los ciclos de grado medio en 
Gestión Administrativa (38 alum-
nos de primer año en dos aulas 
y otros 32 en segundo) con una 
estimación de contratación del 
35%; Actividades Comerciales 
(22 alumnos en primero y 15 en 
segundo año), de los más deman-
dados actualmente por las expec-
tativas de los jóvenes, e Instala-
ciones eléctricas y automáticas 
(25 alumnos en primer año y 17 
en segundo) que tras el boom ini-
cial, sufrió los efectos de la crisis, 
señalan desdes el centro.

Una de las peticiones, comen-
ta Felipe, es que los estudiantes 
que optan por la FP dual –son el 
único centro en la localidad que 
ofrece esta modalidad en Gestión 
Administrativa e Instalaciones 
eléctricas y automáticas-, a dife-
rencia de otros países europeos, 
no tienen ninguna retribución 
económica. «Aquí los alumnos 
no cobran por las prácticas y, 
además les cuesta dinero despla-
zarse a realizar las prácticas en 
empresas», dice esta profesora 
que añade que, «en ocasiones, 
son los propios padres os que tie-
nen que llevarlos». 

Además, consideran desde este 
centro educativo, los alumnos de 
dual «no son recompensados por 
el sobreesfuerzo que realizan ya 
que acaban teniendo el mismo tí-
tulo y oportunidades que alguien 
que curse FP normal». «La dife-
rencia es que el alumno de la FP 
Dual ha invertido tiempo y dine-
ro en realizar la formación prác-
tica en empresas y no en el aula”, 
comenta. En este sentido, afirma 
que municipios como Onda ayu-
dan a los alumnos a desplazarse 
a sus puestos de prácticas por lo 
que insta al consistorio de Vila-
real a seguir este camino, o bien 
«ofrecerles formación comple-
mentaria gratuita al finalizar sus 
estudios».

Presentación solicitudes Duplicados Requisito académico Listas Reclamaciones Llistas Reclamaciones Matrícula
provisionales ante la dirección definitivas ante la comisión

o titularidad del centro de escolarización

Grado medio 	 25 de mayo al 6 de junio	 12 al 15 de junio	 hasta el 10 de julio	 11 de julio	 11 al 13 de julio	 18 de julio	 18 al 20 de julio	 20 al 28 de julio
Grado superior 	 (hasta las 14.00 h.)

FP Básica 25 de mayo al 6 de junio	 12 al 15 de junio	 hasta el 16 de junio	 20 de junio	 20 al 22 de junio	 26 de junio	 26 al 28 de junio	 28 de junio al
(proceso ordinario)	 	 4 de julio

FP Básica 12 al 17 de julio	 18 de julio	 hasta el 17 de julio	 19 de julio	 19 al 21 de julio	 24 de julio	 24 al 26 de julio	 25 al 28 de julio
(procés extraordinari)	

FP Básica Del 1 al 7 de 	 7 de septiembre	 -	 8 de septiembre	 8 al 11 de septiembre	 12 de	 12 al 13 de	 13 al 18 de
2ª oportunidad septiembre	 	 septiembre	 septiembre	 septiembre

Progra. formativos	 Del 11 al 18 de julio	 19 de julio -	 20 de julio	 20 al 24 de julio	 25 de julio	 25 y 26 de julio	 26 al 31 de julio
cualificación básica

RESUMEN DEL CALENDARIO DE ADMISIÓN Y MATRÍCULA DEL ALUMNADO DE FORMACIÓN PROFESIONAL

Los profesores insisten en que la FP debe ser considerada como una firme candidata para optar a un puesto de trabajo.

MEDITERRÁNEO

Existe, en algunos 
casos, un desajuste 
entre las demandas 
formativas y las salidas 
laborales reales

U

ESPECIAL FP: UNA APUESTA DE FUTURO
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El Ayuntamiento trabaja para ampliar a 
toda la semana el servicio de Infodona

La concejala de Igualdad, Rosa-
rio Royo, informó de que el servi-
cio Infodona, que según denun-
ció el PP dejó de prestarse en la 
ciudad desde el pasado 1 de abril, 
volverá a contar con un agente 
de igualdad en próximas fechas, 
una vez se completen las bases 
que regirán la convocatoria para 
cubrir la plaza en cuestión.

Royo explicó que el Ayunta-
miento «solicitó en su día la sub-
vención de la Generalitat para es-
ta contratación, como han hecho 
otros municipios», y ya tienen 
la confirmación de que les han 
concedido «los 25.000 euros pre-
vistos, por lo que solo falta el in-
forme de Secretaría para sacar el La edil de Igualdad, Rosario Royo, explicó el proceso que se está siguiendo.

puesto de agente de igualdad».
Aun así, la concejala del PP Do-

ra Llop asegura que el equipo de 
gobierno liderado por el socia-
lista José Benlloch «ha decidido 
eliminar el servicio Infodona, 
que se prestaba en la Casa de la 
Dona, y para ello se contaba con 
una persona que realizaba las 
gestiones para llevar a cabo este 
programa. Un programa que se 
puso en marcha en 1998 y que se 
ha dejado de prestar sin que los 
que se dicen progresistas mue-
van ni un solo dedo».

Por su parte, la edila Royo res-
ponde que las palabras de Llop es-
tán «lejos de la realidad». Y aseve-
ra que «el servicio sigue prestán-

dose por parte de la educadora 
de Igualdad». «Es más, se amplia-
rá a todos los días, cuando hasta 
ahora únicamente se ofrecía dos 
jornadas a la semana», dice.

Infodona se gestó como una 
red de centros de la Conselleria 
de Bienestar Social, para prestar 
servicios de atención especializa-
da e información personalizada 
a las mujeres, grupos de mujeres, 
entidades y empresas a través de 
profesionales para ofrecer orien-
tación, apoyo y asesoramiento en 
aquellas materias que posibiliten 
su incorporación a todos los ám-
bitos de la vida en condiciones 
no discriminatorias en favor de 
la igualdad de oportunidades.

Vila-real logra la ratio a 23 alumnos 
por aula para el curso 2017-2018
El proceso de escolarización del próximo curso prevé incorporar más de 500 alumnos

La bajada de alumnos por aula permitirá una distribución equitativa que ayudará a mantener las líneas educativas.

L os 507 niños y niñas de 3 
años que se escolarizarán 
por primera vez el próxi-
mo curso en los colegios 

de Vila-real contarán con una ra-
tio de 23 alumnos por aula, des-
pués de que la Conselleria haya 
atendido la petición del Consell 
Escolar Municipal de reducir la 
cifra de escolares por cada uni-
dad docente de infantil.

«Hace unas semanas, el Con-
sell Escolar Municipal decidió 
solicitar a la Generalitat un des-
censo de la ratio, teniendo sobre 
todo en cuenta la bajada de la 
natalidad experimentada desde 
el último aumento de ratios en 
los colegios de la ciudad. Redu-
cir la proporción de alumnos re-
dunda en una mejor calidad de 
la enseñanza, particularmente 
en la etapa de infantil, en la que 
resulta complicado mantener la 
atención por parte de los docen-
tes. Con menos niños por aula, es 
más fácil poder acompañarlos y 

garantizar una mejor atención a 
los menores», detalla concejala 
de Educación, Mónica Mañas. 

La decisión, adoptada por la 
Conselleria el pasado 17 de ma-
yo y publicada en el DOCV el día 
19, supone también una «distri-
bución equitativa» de los alum-
nos en las diferentes unidades y 
favorece el mantenimiento de las 
líneas educativas, frente a even-
tuales supresiones.

«La decisión de reducir las ra-
tios es una nueva muestra de la 
actitud de la Generalitat Valen-
ciana, que vuelve a ponerse del 
lado de los municipios, de las 
personas y de un derecho tan bá-
sico y fundamental como es el de 
la educación», incide Mañas. 

La concejala se ha referido, en 
estos términos, a las medidas 
adoptas por el Consell autonómi-
co en esta materia en los dos últi-
mos años, como la implantación 
de la gratuidad de los libros de 
texto a través del programa Xar-

xa Llibres; el compromiso de eli-
minar aulas prefabricadas que su-
pondrá en breve la construcción 
de un nuevo aulario de infantil 
en el colegio Carlos Sarthou o la 
creación de aulas públicas de dos 
años, con dos unidades en el Sar-
thou y en Concepción Arenal. El 
consistorio publicará en breve la 
ayuda de 20.000 euros para esco-
lares de 0 a 3 años.

«Contamos con una Generali-
tat que escucha, atiende y priori-
za toda su atención en las perso-
nas», concluye Mañas.

CALENDARIO
Tras concluir el plazo para pre-
sentar las solicitudes de admi-
sión, las listas provisionales se 
publicarán el 8 de junio y las 
reclamaciones se podrán reali-
zar del 8 al 12 del mismo mes. 
El día 20 se darán a conocer las 
listas definitivas y el proceso de 
matriculación se realizará entre 
los días 20 y 29. 

Vila-real colabora en una 
decena de proyectos de 
cooperación internacional

El Ayuntamiento colabora en 
2017 en una decena de proyec-
tos de cooperación internacio-
nal, a través del Fons Valencià 
per la Solidaritat. La asamblea 
de la entidad, celebrada esta se-
mana en Canals, ha dado cuen-
ta del balance de 2016 y pers-
pectivas para este año, con un 
importante crecimiento tanto 
de municipios adheridos como 
de ingresos. 

El concejal de Cooperación 
y representante de Vila-real en 
el Fons, Álvaro Escorihuela, ha 
destacado los buenos resulta-
dos de la entidad y la tarea que 
desarrolla «para construir un 
mundo mejor, superar las des-
igualdades y ayudar a los países 
en vías en desarrollo; un área 
en la que Vila-real es todo un 
referente a la provincia, con un 
0,7% del presupuesto incluso en 
los momentos más difíciles».

En el modelo de ciudad soli-
daria e implicada con la coope-
ración internacional, el Ayunta-
miento de Vila-real se incorporó 

en 2014 al Fons Valencià per la 
Solidaritat, convirtiéndose en 
uno de los pocos municipios 
de la provincia de Castellón en 
formar parte de la red autonó-
mica. Un año después, Vila-real 
se integraba en la Junta Directi-
va de la entidad, «un aval y un 
reconocimiento al liderazgo de 
la ciudad y nuestras entidades 
en este ámbito, conscientes co-
mo somos de la necesidad de 
coordinarnos y trabajar juntos 
para mejorar las condiciones 
de vida de las personas, en to-
dos los territorios». 

Emergencias humanitarias, 
ayuda a refugiados, programas 
de sensibilización y de volun-
tariado son parte de las acua-
ciones realizadas por el Fons 
Valencià per la Solidaritat en 
2016, al cual Vila-real destina 
anualmente 20.000 euros. Es-
ta colaboración se suma a los 
9.000 euros reservados este año 
para el primer convenio muni-
cipal con Smara y la convocato-
ria de ayudas a ONGD.

Imagen con los participantes del encuentro del ente de solidaridad.
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SPV mejora la seguridad de los 
accesos a los centros educativos
El departamento destina, de media, 10.000 euros a cada una de estas actuaciones

Servicios Públicos Vila-real  
(SPV) continúa mejorando los 
accesos de los centros educati-
vos para garantizar la seguridad 
tanto de los escolares como de 
sus familiares. El último colegio 
en el que se ha actuado es Bisbe 
Pont, donde a la adecuación de 
la acera se suma la colocación de 
vallas perimetrales en el entorno 
que impiden bajar a la calzada, 
así como bancos para sentarse.

El concejal del área, Francisco 
Valverde, ha destacado que la 
intervención forma parte de un 
extenso plan ya consolidado en 
los últimos años cuyo objetivo es 
mejorar los accesos a los centros 
educativos mediante la amplia-
ción de las zonas de espera de los 
familiares. Para ello, se protege 
el espacio con un vallado peri-
metral y bancos, de manera que 
«se gana en seguridad y se evitan 
accidentes, al tiempo que se hace 
más confortable para los familia-
res la espera de sus pequeños».

«El aumento de la seguridad 
es uno de los temas que más nos 
preocupan y, poco a poco, esta-
mos llegando a todos los puntos 
donde se necesita, escuchando y 

atendiendo las peticiones de los 
padres y familiares de los escola-
res y también de los docentes», 
apunta Valverde. El responsable 
de SPV recuerda que esta inicia-
tiva se suma a otros trabajos de 
mejora y mantenimiento que el 
equipo de gobierno ha realiza-
do en todos los centros educati-

vos de la ciudad, que «cada año 
ascienden a varios centenares», 
concluye el concejal.

El coste medio de cada una 
de estas actuaciones ronda los 
10.000 euros. El próximo centro 
para el que ya se ha programado 
una mejora de accesos es el An-
gelina Abad,

El exterior del colegio Bisbe Pont ha sido de los últimos en acondicionarse.

Finalizan los trabajos de 
limpieza del antiguo azud 
dels Corrents del siglo XVII

El Consorcio de la desembo-
cadura del Mijares ha finaliza-
do los trabajos de desbroce, lim-
pieza y recuperación del históri-
co azud dels Corrents, ubicado 
en el término de Vila-real, en el 
margen derecho del río, debajo 
del puente de la antigua N340. 
La construcción hidráulica del 
siglo XVII está formada por un 
antiguo muro de piedra que ser-
vía para contener, elevar y des-
viar a través de una acequia las 
aguas del Mijares. Ya se puede 
contemplar la obra del antiguo 

patrimonio fluvial del río. 
La retirada de una gran can-

tidad de plantas ha permitido 
descubrir la construcción, don-
de es fácil observar el muro, la 
acequia por donde se desviaba 
el agua y varios arcos de medio 
punto. Su desuso histórico y 
abandono posterior hizo que 
el lugar fuera invadido comple-
tamente por la vegetación ribe-
reña hasta el extremo de que 
toda la primitiva construcción 
desapareciera de la mirada de 
los visitantes o excursionistas.

Uno de los encargados de los trabajos de desbroce para recuperar el azud.

Música, la personalidad 
límite y el peso de la 
formación, este verano 
con la Uned de Vila-real
El centro programa tres cursos de verano para junio y julio 
y la matrícula puede ya realizarse en www.unedvila-real.es

La Uned es formación. El cen-
tro asociado a la Uned en Vila-
real ya lo tiene todo dispuesto 
para recibir el verano con las 
mejores propuestas para gradua-
dos, profesionales y estudiantes. 
De hecho, ha programado tres 
opciones formativas para junio y 
julio cuya matrícula ya se puede 
formalizar desde su web. 

La primera, ‘Educación Esco-
lar, Formación Profesional y Em-
pleabilidad a lo largo de la vida’, 
tendrá lugar del 26 al 28 de junio 
y se impartirá en el centro peni-
tenciario de Albocàsser. El objeti-
vo fundamental de este curso es 
crear un espacio de diálogo para 
comprender la importancia de la 
educación escolar, la formación 
profesional y su relación con la 
empleabilidad. Más allá del mo-
delo institucionalizado de curso 
vital trifásico (formación, traba-

jo y retiro), el curso revela que la 
educación escolar, la formación 
profesional y la empleabilidad 
constituyen aspectos decisivos 
de las personas a lo largo de to-
da la vida. A partir de los temas 
propuestos, los ponentes y parti-
cipantes tratarán de reflexionar 
sobre las trayectorias personales, 
poniéndolas en relación con las 
posibilidades educativas, forma-
tivas y de empleo que han teni-
do, y de analizar conjuntamente 
las que se ofrecen hoy en día en 
el centro penitenciario. 

Le seguirá la XXIII edición del 
Curso Internacional de Interpre-
tación Musical Francisco Tárre-
ga, del 3 al 9 de julio. Un curso 
de extensión universitaria con 
un total de 60 horas presenciales 
de formación musical, con clases 
teóricas y prácticas en el ermito-
rio de la Virgen de Gràcia de Vi-

la-real, un espacio emblemático 
que invita a la música clásica. 

Y, por último, del 17 al 19 de 
julio se celebrará el curso ‘Psico-
patología, Evaluación e Interven-
ción en el Trastorno de la Perso-
nalidad Límite’, que contará con 
plazas presenciales y on-line, pre-
tende dar respuesta al abordaje 
e intervención actual a uno de 
los trastornos de la personalidad 
de mayor dificultad de abordaje. 
Desde una visión holística inten-
tará dar respuesta a todo el pro-
ceso implicado tanto en el diag-

nóstico como en la intervención 
y la interdisciplinaridad que está 
bajo este abordaje. También ana-
lizará variables etiológicas que al 
parecer la investigación está apo-
yando y verificando. Se pretende 
asimismo dar una visión crítica 
constructiva tanto en el diagnos-
tico como en la intervención. 

La matrícula para estas tres op-
ciones ya está abierta en www.
unedvila-real.es. Se puede forma-
lizar desde la web del centro o so-
licitar más información en info@
vila-real.uned.es. 

La Uned apuesta por unos cursos que sean de utilidad para los asistentes y dar respuesta a las necesidades actuales.

La oferta del centro 
universitario está 
dirigida a graduados, 
profesionales además 
de estudiantes

U
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Facsa estrena oficina y página web 
para facilitar y mejorar el servicio
F acsa, la empresa privada 

española con más expe-
riencia en la gestión del 
ciclo integral del agua, 

amplía sus servicios en Vila-real. 
La empresa ha reformado sus ofi-
cinas en este municipio, con el 
fin de habilitar un espacio más 
cómodo y adaptado a las necesi-
dades actuales de los clientes. 

Las nuevas instalaciones han 
sido mejoradas para crear un lu-
gar más moderno y acorde a la 
imagen corporativa de Facsa, con 
un mayor aprovechamiento de 
los espacios y con elementos vi-
suales que reflejan la identidad y 
los valores corporativos de la em-
presa, asociados a aspectos como 
la sostenibilidad, la experiencia, 
el compromiso o la calidad.

Con este cambio de oficina, 
Facsa podrá prestar un mejor 
servicio y atención a los usuarios, 
además de facilitar a los emplea-
dos un espacio de trabajo renova-
do, más luminoso y diáfano.

Para cualquier trámite o con-
sulta, los ciudadanos de Vila-real 
podrán dirigirse a esta nueva 
oficina, situada en la calle Car-
los Sarthou 10, o bien llamar al 
número de teléfono 964 527 680. 
También pueden resolver cual-
quier trámite de forma telemá-
tica, a través de la eOficina en 
www.facsa.com.

Además, Facsa ha puesto en 
marcha una web específica, 
www.facsa.com/vila-real, que fa-
cilita la atención y la calidad del 
servicio a sus abonados en esta 

localidad. El portal ofrece toda la 
información relevante del Servi-
cio Municipal de Aguas Potables 
de forma fácil e intuitiva.

ACCESO ÁGIL Y SENCILLO
Entre otras ventajas, a través de 
esta nueva web las personas que 
lo deseen pueden acceder de for-
ma telemática a contenido de 
especial interés, como las tarifas 
vigentes o los requisitos para 
realizar las distintas gestiones 
relacionadas con el servicio. El 
dominio también se ha enrique-
cido con contenidos técnicos e 
informativos, curiosidades y do-
cumentación específica, como el 
reglamento del servicio, informa-
ción sobre el análisis del agua, la 
explicación de la factura o avisos 

sobre posibles incidencias. 
Para hacerla más accesible, el 

Ayuntamiento de Vila-real tam-
bién ha habilitado un enlace di-
recto desde la web municipal, 
www.vila-real.es, que se puede 
encontrar en la sección de Áreas, 
Servicios Públicos, Servicio Muni-
cipal de Agua Potable. 

APUESTA TECNOLÓGICA
El carácter innovador de Facsa 
ha permitido que, desde 1873, la 
empresa haya experimentado un 
continuo crecimiento. La incor-
poración de nuevas tecnologías 
y los desarrollos propios sitúan 
a la compañía como un referen-
te en su área de actividad. De 
hecho, es pionera entre las em-
presas del sector del agua en im-
plantar y certificar su sistema de 
la I+D+i en España bajo la norma 
UNE 166.002.

Una vez más, Facsa emplea las 
nuevas tecnologías para mejorar 
tanto la calidad de su servicio co-
mo la atención al cliente, ponien-
do a disposición de los abonados 
nuevas herramientas tecnológi-
cas y oficinas más modernas que 
faciliten sus tramitaciones.

33 La empresa ha completado la reforma de sus oficinas en la localidad con el objetivo de habilitar un espacio más cómodo y adaptado a las necesidades actuales de los usuarios del servicio. 

La nueva web local 
permite encontrar 
todo tipo de 
información sobre 
el servicio municipal 
de agua potable



Vila-real inn     va 
La Xarxa Valenciana de Ciutats per a la 
Innovació tria de president a Benlloch
L’alcalde de la ciutat és el màxim responsable de l’ens després de la constitució oficial i considera que aquest fet «avala» la tasca feta a Vila-real

L ’alcalde, José Benlloch, 
presidirà la Xarxa Valen-
ciana de Ciutats per a la 
Innovació. L’agrupació de 

municipis s’ha reunit a Salinas, 
Alacant, per a seguir avançant en 
la constitució formal de l’entitat 
i ha decidit escollir, d’entre les 
11 poblacions que conformen 
l’organisme, l’alcalde de Vila-real 
com a màxim representant de la 
xarxa valenciana. 

«Un aval més a la important 
tasca que la nostra ciutat desen-
volupa des de tots els àmbits, i 
de la mà de tota la societat, per a 
seguir avançant en la innovació 
com a base del creixement i de 
l’economia», assenyala Benlloch, 
que ha volgut agrair la confiança 
dels membres del Ple de l’entitat 
autonòmica.

La Xarxa Valenciana de Ciutats 
per a la Innovació està formada 
per 11 municipis i Vila-real és 
l’única localitat de la província 
de Castelló que forma part de 
l’organisme. L’entitat s’ha inscrit 
ja en el Registre d’Associacions 
de la Generalitat, amb l’objectiu 
de comptar amb personalitat 
jurídica pròpia per a poder par-
ticipar en convocatòries de sub-
vencions o projectes europeus, 
entre altres. La reunió celebrada 
a Salinas, en la qual ha participat 
la regidora d’Innovació, Mónica 
Mañas, i el regidor de Relacions 
Institucionals, Diego A. Vila, ha 
suposat la primera trobada des-
prés de la constitució formal. 

En la jornada han pres també 
part Andrés García Reche, desig-
nat pel Consell per a la posada 
en funcionament de la futura 
Agència Valenciana de la Inno-
vació, i la Secretaria de la Xarxa 
Innpulso, per part del Ministeri 
d’Economia. «La participació tant 
de la Generalitat com del Govern 
en aquesta reunió representa un 
suport important per als muni-
cipis que vam decidir unir-nos 
per a treballar junts en matèria 
d’innovació», afegeix el primer 
edil.

NEXE
«Des del principi, vam creure en 
la importància d’afavorir la unió 
entre les poblacions de la nostra 
Comunitat que hem fet un esforç 
en innovació i, per això, vam par-
ticipar com a ciutat promotora 
en la creació de l’associació de 
municipis valencians de la Xarxa 
Innpulso. Que el Ple haja confiat 
ara en Vila-real per a la seua pri-

•   Gestión del estrés – Programa #ÉxitoEnFemenino
Día: 9 de junio de 2017,
LUGaR: Restaurante El Casino (plaza de la Vila, 3). http://www.
efectevr.com/gestion-del-estres-programa-exitoenfemenino/

•   II Congreso Go Global - Conferencias, entrevistas, b2b con red 
exterior, networking internacional, red de contactos, oportunida-
des de negocio
Días: 7 y 8 de junio - LUGaR: Feria Valencia
http://congresogoglobal.es/es/index

•   Entrevista-Debate con Jandro sobre creatividad
Día: 23 de junio de 2017
LUGaR: Paranimf de la Universitat Jaume I. (Jornada Gratuita 
- aunque se requiere inscripción previa)
http://www.fue.uji.es/jandro-creatividad?utm_
campaign=entrevista-debate-jandro&utm_medium=email&utm_
source=acumbamail

•   Bootcamp Launchpad UJI start Uji 2017 ¿Quieres poner en 
marcha una idea?
Días: 9,10 y 17 de junio - LUGaR: Universitat Jaume I
http://www.uji.es/com/noticies/2017/05/2q/bootcamp-
alumnisauji/?urlRedirect=http://www.uji.es/com/noticies/2017/05/
2q/bootcamp-alumnisauji/&url=/com/noticies/2017/05/2q/boot-
camp-alumnisauji/

•   Tech Experience Conference -  Tecnología, Marketing digital, 
Realidad Virtual, Inteligencia Artificial y Chatbots
Día: 8 de junio de 2017 - LUGaR: Parc Científic de la Uni-
versitat de València - http://ceeivalencia.emprenemjunts.es/
?op=14&n=12089

•   Jornada anual del Instituto de Innovación social de EsaDE
Día: 13 de junio de 2017 - LUGaR: ForumESADE Barcelona
http://www.esade.edu/homepage/esp/annual-conference-iis/re-
gistration

AGENDA NACIONAL JUNIO 2017 DEL INSTITUT INNOVACIÓ
CIUTAT DE VILA-REAL

mera presidència, quan la Xar-
xa comença a caminar formal-
ment, és un motiu d’orgull que 
ens anima a seguir treballant 
en la mateixa línia,  a afavorir 
l’ecosistema innovador i empre-
nedor que tan bons fruits dóna a 

Vila-real», diu l’alcalde.

INTEGRANTS
Juntament amb Benlloch, que 
assumeix la presidència de 
l’organisme durant el pròxim 
any, formen part del Consell 

Rector de la Xarxa Valenciana 
de Ciutats per a la Innovació els 
municipis d’Alcoi, Ontinyent i 
Almussafes. La resta de munici-
pis -Alfàs del Pi, Gata de Gorgos, 
Salinas, Alzira, Gandia, Torrent i 
València- participen en la Xarxa 

a través del Ple, òrgan suprem de 
l’associació format pels alcaldes 
i un regidor de cada ajuntament 
membre de l’entitat.

La Comunitat és, amb Catalun-
ya, la regió amb més ciutats amb 
la distinció d’innovadores. 

L’alcalde Benlloch, ara màxim representant de l’ens, amb la resta d’integrants de la Xarxa en la presentació que van realitzar al president autonòmic, Ximo Puig.
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El consistorio batallará por 
obtener los fondos EDUSI
El Ministerio de Hacienda excluye a la ciudad sin explicar los motivos

El Ayuntamiento seguirá «batallando» 
para obtener los fondos europeos para el 
desarrollo de la Estrategia de Desarrollo 
Urbano Sostenible Integrado (Edusi). La 
teniente de alcalde, Silvia Gómez, y el 
concejal de Economía, Xavier Ochando, 
han valorado la resolución del Ministe-
rio de Hacienda y Función Pública por la 
que se conceden las ayudas de la segun-
da convocatoria de fondos Feder para el 
desarrollo de estas estrategias, publicada 
en el BOE. 

«Vila-real ha hecho un trabajo exce-
lente, participado por todos los agentes 
sociales y grupos políticos, para dotarse 
de una estrategia de futuro, generadora 
de oportunidades y de desarrollo desde 

una perspectiva sostenible e integradora. 
Creemos que es el mejor proyecto para 
la ciudad, porque así lo ha avalado la so-
ciedad y el apoyo unánime del Pleno, y 
por eso vamos a seguir trabajando e ire-
mos donde haga falta para defender los 
intereses de Vila-real y obtener los fondos 
necesarios para implementar esta estra-
tegia», señala Gómez. 

El edil de Economía, lamenta que la 
resolución del Gobierno central no se 
acompañe de explicaciones sobre los mo-
tivos para denegar la solicitud por lo que 
anuncia que pedirán una reunión en Ma-
drid para conocer los motivos por los que 
se ha rechazado y así subsanar errores pa-
ra concurrir a la tercera convocatoria.

Ampliar los carriles bici era uno de los proyectos previstos dentro de la estrategia presentada.

Globalis promueve medio 
centenar de actos en 2016
La fundación impulsa la innovación, emprendimiento y el liderazgo

La Fundación Globalis ha presentado la 
Memoria Anual de Actividades de 2016. 
Durante el pasado año, la entidad orga-
nizó una serie de actividades, con la cola-
boración tanto de la Diputación de Caste-
llón como del Ayuntamiento de Vila-real, 
con la intención de transmitir valores co-
mo la innovación, tanto tecnológica co-
mo social, el liderazgo, el fomento de las 
redes de trabajo y el emprendimiento. 

En esta línea, la fundación ha organi-
zado medio centenar de iniciativas en las 
que han participado empresas consolida-
das, emprendedores, estudiantes y exper-
tos en diferentes materias.

Entre las acciones llevadas a cabo des-
taca el programa ‘Aula empresa’ que ha 

acercado a 900 alumnos de un total de 16 
centros educativos de la localidad y otros 
puntos de la provincia los valores em-
prendedores y la cultura de la innovación 
gracias a la implicación de 23 firmas.

Del mismo modo, ‘Talento y empleo’ 
permitió a los 360 asistentes de las 11 
jornadas organizadas conocer los retos a 
los que se van a enfrentar y cuáles son 
los perfiles que demandan las empresas. 
Otro de los actos destacados de la funda-
ción fue el Foro Nacional de Innovación 
con la entrega de los Premios Globalis.

A esta programación se sumaron una 
jornadas encaminadas a dinamizar la 
economía local y regional y, por tanto, a 
mejorar la competitividad de la región. 

Historia de éxito

Quesomentero, un paraíso 
para los amantes del queso
Uno de los objetivo es popularizar la cultura de este producto lácteo

Una serie de casualidades, dice Al-
berto Javier Santos, lo llevaron a 
descubrir y potenciar su pasión 
por el queso. La cosa empezó por 

un blog con el quería popularizar, huyen-
do de términos técnicos, la cultura de este 
producto del que había atesorado mucha 
información. Una labor que ha crecido 
hasta crear Quesomentero cheesebar, el 
restaurante de la ciudad número 1 según 
Tripadvisor, y una tienda en la que tam-
bién realizan catas una vez al mes, o más 
si la gente lo pide. Una fama que, según el 
creador de la iniciativa, «quizás nos haya 
influido aunque siempre nos esforzamos 
por tratar bien al cliente. Hay buen rollo 
en el equipo y así lo trasladamos». 

La esencia del proyecto, comenta este 
emprendedor, es «llevar a todas casas y 
paladares el queso, un producto que, o 
no te gusta o no puedes vivir sin él. Del vi-
no todo el mundo conoce muchas cosas y 
nuestro objetivo es intentar que el queso 
también llegue a todos». Para ello, dispo-
nen de una cámara con entre 120 y 140 
referencias de diferentes partes del mun-
do, europeas y de fuera del continente. 

Con un vasto conocimiento sobre este 
alimento y preguntado por el más extra-
ño y su favorito, Alberto Javier no duda. 
El más peculiar, el Casu Marzu, un queso 
con gusanos vivos, que también debes co-
merte. El que más le gusta, el comté fran-
cés. Una predilección que ha conseguido 
transmitir a parte de su clientela que gra-
cias a su labor, durante estos dos años, 
de explicar las características y nombre 
de los quesos ya es capaz de «pedir con 
nombres y apellidos cuál quiere. Eso es 
muy bonito y supone que conseguimos el 
objetivo que teníamos en mente».

Pero la relación entre la gente de Que-

somentero y sus clientes es bastante más 
estrecha. De hecho, como puede verse en 
el Facebook del establecimiento, muchas 
son las personas que escriben en un trozo 
de papel sus impresiones tras pasar por 
allí. «De hecho, en una ventana de la ofi-
cina tengo un mural con los tickets y ser-
villetas que nos dejan, no es algo común 
y está muy guay aunque no se si será una 
moda más o menos pasajera». Además, al-
gunos de los habituales del local también 
se han convertido en proveedores ya que 
vuelven de sus viajes al extranjero con 
quesos típicos del país que han visitado 
para que los responsables del local pue-
dan degustarlo.

EL TRATO, CLAVE DEL ÉXITO
El éxito de la iniciativa, considera, radica 
en la atención. «Tenemos comentarios en 
Tripadvisor, Facebook... la gente escribe la 
palabra queso pero también trato. Quie-
ro pensar que ese es nuestro fuerte. Nos 
dedicamos a las personas, no tratamos a 
clientes, tratamos a amigos. Algo que me 
parece brutal es que la gente, al hacer un 
año el negocio, incluso nos hizo regalos», 
comenta agradecido este joven.

Respecto a planes de futuro, reconoce 
que los hay pero prefiere no desvelar de-
talles. «Intentamos tener alguna referen-
cia nueva cada semana, ofrecer produc-
tos nuevos, estar en eventos,... pero no 
podemos parar para intentar seguir allí 
arriba», argumenta.

Por último, en relación al emprendi-
miento, Alberto Javier no duda. «Em-
prender siempre. El mayor riesgo es no 
arriesgar así que con buenas ideas, traba-
jando con gente que sabe lo que hace y 
siguiendo al corazón, vale mucho la pe-
na», concluye.

Imagen, en redes sociales, de una de las catas que se realizan habitualmente en los locales.
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Aquesta distinció 
destaca la capacitat 
d’innovació i 
emprenedoria de 
l’empresària local

U

Dolores Cortés, nova Filla Predilecta
La dissenyadora va donar les gràcies a l’Ajuntament i als veïns per rebre «el major honor» de tota la seua vida

L ‘alcalde de Vila-real, José 
Benlloch, va atorgar du-
rant la setmana de festes 
en honor a sant Pasqual les 

credencials com a Filla Predilecta 
de la ciutat a Dolores Cortés Go-
terris, empresària i dissenyadora 
de moda de bany vila-realenca, 
en un acte celebrat a l’Auditori 
Municipal Músic Rafael Beltrán 
Moner, amb la presència dels fills 
predilectes i adoptius Fernando 
Roig, mossén Guillermo Sanchis, 
Héctor i Manuel Colonques i Jor-
di Garcia Candau. 

Benlloch ha destacat la his-
tòria de superació de Dolores 
Cortés, «una dona emprenedora 
i visionària, una innovadora ca-
paç de convertir una idea en una 
oportunitat, d’obrir la ment da-
vant els problemes i donar noves 
respostes als nous reptes i situa-
cions». 

L’alcalde també ha fet referèn-
cia a la importància de donar vi-
sibilitat i destacar el paper de les 
dones en la història de Vila-real. 
En aquest sentit, Dolores Cortés 
serà la segona Filla Predilecta de 
la ciutat, juntament amb la mes-
tra i escriptora Angelina Abad. 
«La dona ha sigut fonamental 
per al desenvolupament de la 
nostra societat; per desgràcia en 
un segon plànol. Sense les dones 
dels magatzems o dones pioneres 
com la matrona Dolores Cano, 
Vila-real no seria el que és. Tenim 
molt de camí encara per davant 
per fer justícia i posar les nostres 
dones al lloc que mereixen», va 
assenyalar. 

MÈRITS
«La trajectòria empresarial, la 
qualitat humana, l’exemple de 
superació que ha estat la seua vi-
da, són mèrits més que suficients 
per atorgar-li hui les credencials 
de Filla Predilecta de Vila-real a 
Dolores Cortés», va concloure.

Cortés, per la seua part, es va 
mostrar «emocionada i agraïda 
a tots els veïns i a l’Ajuntament, 
que es va unir per a prendre la de-
cisió, per rebre el major honor» 
que li han fet mai «en la vida, és 
una satisfacció gran». «Estic molt 
contenta, radiant i feliç», va dir.

El primer edil va destacar que 
el fet que «Vila-real siga conside-
rada Ciutat de la Ciència i la In-
novació no és per casualitat; és 
gràcies a gent com a Cortés que, 
en una època en la qual les do-
nes tenien moltes dificultats per 
a accedir a l’àmbit de l’empresa 
i els negocis, va saber veure una 
necessitat i donar-li resposta amb 
imaginació i valentia, introduint 
originalitats en la moda de bany 
que l’han convertit en una re-
ferència indiscutible del sector».

A més, Benlloch va recordar 
que d’aquella xicoteta merce-

La corporació municipal i la resta d’honors de la ciutat, fills predilectes i adoptius de la ciutat, no van dubtar a acompanyar a Dolores Cortés en aquest dia.

ria i els primers vestits de bany 
elàstics elaborats artesanalment 
va sorgir «una empresa familiar 
que s’ha convertit en una de les 
més importants i internacionals 
del nostre entorn, que ha gene-
rat economia, ha creat ocupació 
i ha obert nous mercats de la mà 
de la seua filla, Dolores Font».

La marca, segons publica el 
web de la firma, està present 
en més de 1.500 punts de venda 
multimarca a 15 països, té espai 
en altres 200 grans magatzems i 
disposa a Espanya de 10 tendes 
de distribució exclusiva.

Un reconeixement, el de Filla 
Predilecta, que destaca la capaci-

tat emprenedora i innovadora de 
l’empresària vila-realenca, que se 
suma als guardons que ja havia 
rebut, com el Premi a la Dona 
Treballadora de Les Corts (2003), 
el Premi de l’UJI per la seua tra-
jectòria empresarial (2005) o la 
Medalla d’Or al Mèrit en el Tre-
ball del Govern (2002).

Cortés va confessar que estava «contenta, radiant i feliç» per obtenir aquest reconeixement, una cita que va comptar amb la presència dels familiars i amics.

Societat
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‘3TTMAN’ firma el quinto mural 
del Museu d’Art Urbà en TEST
‘El rey de la selva’ , nueva y colorida obra incluída en el catálogo del museo al aire libre

Esta actuación urbana se encuentra en las inmediaciones del centro de salud Cariñena y el colegio Pascual Nácher.

L a calle Serra d’Irta es el úl-
timo espacio escogido por 
las áreas de Patrimonio y 
Cultura para plasmar el 

quinto mural del ya bautizado 
como Museu Vila-realenc d’Art 
Urbà (MUVAU). El artista inter-
nacional Louis Lambert, más co-
nocido como ‘3TTMAN’, acaba 
de materializar su obra ‘El rey 
de la selva’, que forma parte de 
la Muestra de arte y creatividad 
TEST, inaugurada en abril y que, 
como cada año, cuenta con una 
exposición colectiva en El Con-
vent, Espai d’art y una interven-
ción en la vía pública. 

El concejal de Cultura, Eduar-
do Pérez, y el director de la mues-
tra, Pascual Arnal, han visitado 
el trabajo, ubicado en la pared 
medianera de una casa en la ca-
lle Serra d’Irta, en el cruce con 
la calle Benicarló, junto al cen-

tro de salud Cariñena y el CEIP 
Pasqual Nàcher. «Esta obra, que 
forma parte de la quinta edición 
de TEST, se suma a las cuatro lle-
vadas a cabo en los últimos tiem-
pos, como la del centro Molí la 
Vila, la ubicada junto al cruce de 
la calle Estación con Mestre Go-
terris, el mural de la avenida de 
Portugal y el del puente de la ave-
nida de Francia», explica Pérez,

Una obra «que no pasa desaper-
cibida, colorida y crítica, abierta 

a interpretaciones, que pretende 
potenciar el arte urbano al tiem-
po que se mejora la estética del 
escenario, nuestra ciudad, para 
hacer más cómodo y creativo el 
día a día», señala.

REPERCUSióN
Por su parte, el director artístico 
de TEST, Pascual Arnal, añade 
que «fruto del excelente trabajo 
realizado en anteriores edicio-
nes por artistas de renombre, ca-
da vez más personas y expertos 
se interesan por esta actividad», 
al tiempo que ha destacado que 
«la gente de Vila-real está muy 
contenta cuando ve una nueva 
obra finalizada, ya que aportan 
luz, color y alegría, además de 
hacer una reflexión y crear con-
ciencia». Arnal ha invitado a los 
vecinos a ofrecer las fachadas de 
sus domicilios para el 2018.

El trabajo de años 
anteriores permite 
que expertos y artistas 
internacionales se 
interesen por la ciudad

U

La Fira del Llibre celebra 
su Xiii edición ocupando 
la céntrica plaza Colón

La Fira del Llibre ha celebra-
do la XIII edición, totalmente 
consolidada como punto de 
encuentro de libreros, editoria-
les, escritores y del mundo de 
la cultura en general y lo hizo 
con un cambio de ubicación 
que aproximó, todavía más, el 
evento a todos los ciudadanos. 
La plaza Colón, en pleno centro 
de la ciudad, acogió durante 
tres días hasta 19 casetas en las 
que librerías y editoriales loca-
les pusieron al alcance de los 
lectores su oferta de libros en 
papel. Un espacio que contó du-
rante los cuatro días con todo 
tipo de actividades culturales y 
lúdicas para todos los públicos, 
con espectáculos y actividades 
infantiles, conferencias, presen-
taciones y firmas. 

En esta ocasión, durante los 
cuatro días estuvo presente el 
reconocido y mediático juglar 
Crispín d’Olot, participante del 
programa Tú sí que vales. Uno 
de sus espectáculos fue Instru-
mentalia, una obra con instru-
mentos antiguos dirigida a los 
colegios, que contará con 500 

alumnos. 
También estuvieron presen-

tes los alumnos del IES Francesc 
Tàrrega, con su proyecto Tàrre-
ga Llig, en el que entregaron a 
los visitantes puntos de libro 
con códigos QR que permitirán 
la descarga de piezas radiofó-
nicas grabadas por los mismos 
alumnos, con lecturas de frag-
mentos de diferentes obras lite-
rarias. Los autores también es-
tarán presentes en la feria. 

COMPLETO PROGRAMA
Entre los autores destacados 
estuvo el local David Heredia 
con su libro Anime! Anime! 100 
años de animación japonesa 
que «ha tenido un gran impacto 
a nivel estatal», explicó el edil 
de Economía, Xavi Ochando. 

Presentaciones de editoria-
les, libros y colecciones así co-
mo una jornada a los versos de 
poetas valencianas que sirvió de 
broche de oro fueron algunas 
de las 30 actividades programa-
das en una feria que superó con 
creces, según el edil de Econo-
mía, los 1.000 libros vendidos.

Cerca de una veintena de casetas y 30 actividades formaron el programa.

EL ENCUENTRO MULTILABORES  
dE TRAdICIONS E IgUALdAd gANA 
ESpACIO EN SU NUEvO ENCLAvE

U Vila-real se convirtió en el principal 
punto de encuentro de los aficionados 
a las labores de toda la Comunidad 
Valenciana.  En esta ocasión,  los 
participantes ocuparon la plaza Escultor 

Ortells, así como en la calle Solades y 
en la Glorieta 20 de Febrer. Además, 
se instaló un mercadillo con puestos 
de venta de todo tipo de materiales 
relacionados con las labores.

EL FESTIvAL dE dANzAS dE 
LA pURíSSIMA LLEvA SU XXXI 
EdICIóN AL pARAjE dEL TERMET

U El Festival de Danzas de la Puríssima 
llegó al Termet con la participación 
del grupo aranés Còlha Santa Maria 
de Mijaran y la colaboración de la 
Concejalía de Tradiciones.



El Centre de Tecnificació va ser, un any més, l’espai triat per a fer el lliurament.

Centenars de xiquets i xiquetes han practicat esports cada cap de setmana. 
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López-Cozar puja al podi 
del 71é Gran Premi Vila-real 

El Gran Premi Vila-real de ci-
clisme va tancar a la meta situa-
da enfront de l’Estadi de la Cerà-
mica, la 71a edició després d’una 
segona etapa que s’ha adjudicat 
Mario García, del Pérez Cánovas 
Múrcia. El guanyador de la pri-
mera etapa, Juan Antonio López-
Cozar, de la Fundació Ciclista 
Euskadi, va pujar al primer lloc 
del podi en la classificació gene-
ral de la històrica prova ciclista. 

Un esdeveniment que va 
comptar amb el major nombre 
d’equips participants fins al mo-
ment en aquesta prova històrica, 
única a tot el país que van recó-
rrer els prop de 300 quilòmetres 
que separen Vila-real i Morella, La prova ciclista, amb meta a l’Estadi de la Ceràmica, va incrementar la xifra d’equips participants d’anys anteriors.

entre anada i tornada, en un tra-
jecte que va tenir el suport de 
prop de 250 persones.

“A diferència d’altres anys, en 
els quals rondaven la dotzena, 
enguany són 16 grups de Valèn-
cia, Castelló, Tarragona, Madrid, 
Navarra, Biscaia, Cantàbria, Os-
ca i Rússia els que ens visiten”, 
explicava l’organitzador de la 
prova, Pascual Falcó. A més, va 
destacar Falcó, la competició va 
incorporar quasi mig centenar 
de cotxes, entre els dels equips i 
l’organització, a més de 40 mo-
tos, acompanyaran els ciclistes. 
El dispositiu es completarà amb 
la Guàrdia Civil, dues ambulàn-
cies i un equip mèdic de suport.

El Campionat Multiesport tanca la sisena edició 
amb uns 800 participants en les diferents lligues
Concepció Arenal va ser el centre guanyador d’un trofeu que, a partir d’ara, s’anomena José Vicente Mezquita en record a la seua figura

La responsable municipal d’Esports va participar de el lliurament de premis.

E l Campionat Multiesport 
Escolar ha acomiadat la si-
sena edició amb l’acte de 
lliurament de trofeus ce-

lebrat al Centre de Tecnificació 
Esportiva. El col·legi Concepción 
Arenal s’ha proclamat campió de 
la campanya 2016-2017, en obte-
nir la major puntuació per par-
ticipació i classificació, tant en 
les jornades de lliga com en les 
jornades especials.

La regidora d’Esports, Silvia Gó-
mez, una de les encarregades de 
fer entrega dels premis, va anun-
ciar que «aquest any i d’ara enda-
vant el trofeu de col·legi campió 
s’anomenarà José Vicente Mez-
quita en homenatge a José, que 
l’any passat ens va deixar i que 
durants molts anys ha format 
part del Comité d’Assesorament 
de l’Esport Escolar. El trofeu vol 
commemorar -lo per la seua tasca 
i anys de lluita per l’esport a Vila-
real i, en particular, per l’esport 
escolar». En representació dels fa-
miliars, el lliurament del guardó 
va estar a càrrec de Víctor Mez-
quita, germà de José.

ELEVADA PARTICIPACIÓ
Una campanya en la qual han 
participat uns 800 xiquets i xi-
quetes en les set lligues del cam-
pionat (dos prebenjamins i tres-
benjamins de multiesport, i dos 
alevins, una de bàsquet i una al-
tra de fultbolsala) que cursen en-
tre primer i sisé de primària de 
tots els col·legis, els quals partici-
pen de les diferents lligues esco-
lars distribuïts en 48 equips. 

Durant 16 dissabtes pel matí, 
des de l’1 de octubre, els alumnes 

del multiesport escolar han jugat 
340 partits en les instal·lacions 
esportives.

A més, uns mil escolars en les 
huit jornades especials celebra-
des durant el curs amb la pràc-
tica de tennis, ciclisme, natació, 
escacs, atletisme, pilota valencia-
na, waterpolo i cros al paratge 
natural del Termet. Unes propos-
tes pensades per als alumnes del 
programa municipal així com 
per a qualsevol menut interessat 
i que va tenir una medalla per a 
recordar la seua participació.  

SESSIONS A LA PISCINA
A més, durant aquest curs s’ha 
dut a terme el programa de na-
tació escolar, on els alumnes de 
quart de primària han acudit a 
la piscina a fer classe una hora 

a la setmana amb l’objectiu de 
familiaritzar-se amb la natació i 
poder participar en les jornades 
especials de natació i waterpolo.

Gómez va tenir paraules 
d’agraïment per als entrena-
dors del multiesport «que són 
els 32 beneficiaris del programa 
Becasport» i per als membres 
del Comité de l’Esport Escolar 
i als treballadors del Servei Mu-
nicipal d’Esports (SME) «que 
s’encarreguen de coordinar la 
campanya». Per a la responsable 
municipal d’Esports, «hem acon-
seguit que els xiquets i les xique-
tes de Vila-real gaudisquen amb 
l’esport escolar, on les principals 
premisses són fomentar una vida 
saludable, el respecte, el compri-
mís, aprendre a guanyar i a per-
dre, a jugar net, i a divertir-se».

Esports



Fa ara 6 anys va entrar un nou go-
vern de progrés a Vila-real, després de 
16 anys del PP –els últims 4 anys de des-
fetes urbanístiques i malbaratament 
dels comptes públics-, uns governs del 
PP que van exprimir als ciutadans amb 
pujades d’impostos continuades i un 
préstec de 20 milions d’euros que pa-
guem tots. Era un altra manera de fer 
política, era l’època de «per a lluir hi ha 
que patir» i que l’actual portaveu del 
PP diguera: «Juanjo estic amb tu», que 
tot valia per a fer grans instal·lacions 
sense contingut, amb 9 milions d’euros 
de factures sense pagar i amb un risc 
urbanístic per haver jugat al monopo-
ly en els propietaris de sòl, del qual ja 
portem més de 16 milions pagats,  als 
quals se’ls va llevar el seu terreny sen-
se contraprestació o el cas de la Ronda 
Sud-oest, amb terres ocupades sense 
abonar els 4,6 milions d’euros.

Si haguera seguit el PP, la ciutat ha-
guera acabat en la fallida més absoluta. 
Per sort, un pacte de progrés va ficar 
Vila-real per davant de tot i, tot i les di-
ferències, amb diàleg i amb generositat 
vam reduir el deute del 75 % al 45% i 
paguem amb responsabilitat el deute 
urbanístic de la nefasta gestió del PP. 
El Partit Socialista va sumar a les forces 
progressistes en un contracte amb els 
ciutadans de Vila-real que fa dos anys 
es va consolidar i que manté l’essència 
de treballar exclusivament per la nos-
tra ciutat. En aquest temps hem més 
que duplicat les ajudes a les persones 
que ho necessiten i l’ajuda a les asso-
ciacions que ajuden als que menys te-
nen. Hem equilibrat els comptes, fent 
xicotetes obres però necessàries amb 
les empreses del poble, fugint del mo-
del anterior en el qual una única em-
presa- que ha declarat en seu judicial 
que va pagar campanyes del PP- feia tot 
el manteniment; hem apostat pel mo-
del de Ciutat de la Salut i de l’Esport 
amb tres piscines quan abans sols hi 
havia una que es volia privatitzar, es-
pais oberts per a practicar esport i una 
Ciutat Esportiva Municipal que ha tri-
plicat l’oferta anterior. Més proximitat 
i convertir Vila-real en una Ciutat de 
Congressos i Esdeveniments que apor-
te coneixement i economia. Una Ciutat 
Educadora referent en el diàleg per la 
pau i la mediació -policial i escolar-, un 
referent en cooperació internacional. 
I per un model econòmic basat en el 
talent com a Ciutat de la Ciència i la In-
novació, i amb la UJI que s’ha integrat 
com ja ho estava la UNED i les ajudes 
als joves amb la Vilabeca o T’avalem, de 
la Generalitat Valenciana, per a aprofi-
tar el talent dels nostres joves i que no 
marxen a buscar feina a altres països.

En definitiva, un canvi de model 
de ciutat molt gran que continuarem 
aquests dos anys amb l’objectiu de mi-
llorar els defectes que, com humans 
que som, hem pogut cometre però 
sempre  afrontant els problemes de ca-
ra, amb honradesa i diàleg amb altres 
forces polítiques i la societat de Vila-
real. 

Sis anys 
del canvi 
a Vila-real

PSPV

Són ja molts els milions d’euros que 
ha pagat l’Ajuntament de Vila-real per 
les malifetes del PP. Aproximadament 
cada mes, ens arriba una nova sentèn-
cia urbanística que obliga a aquest 
Ajuntament a pagar pels empastres 
urbanístics del govern popular a Vi-
la-real. I així estem els veïns i veïnes, 
ofegats, amb l’aigua al coll per a pagar 
dignament als propietaris que al seu 
dia es van sentir estafats per la màxi-
ma autoritat municipal.

Però, per desgràcia, l’Ajuntament de 
Vila-real no és un cas aïllat de malife-
tes del PP. Si viatgem un poc pel nos-
tre territori, ens trobem amb molts 
ajuntaments, endeutats fins al coll i 
amb sentències de tot tipus que vénen 
d’aquella època, en la qual els nostres 
governants feien i desfeien al seu gust. 
Com diria l’expresident de la Genera-
litat Valenciana i exministre d’Aznar, 
Eduardo Zaplana «estoy en política pa-
ra forrarme». 

I això és el que feien, casos i més ca-
sos de corrupció, malversacions de fons 
públics, manipulació dels comptes i 
un llarg etcètera, tot en benefici d’uns 
pocs (ells concretament).

«URBANISME A COST 0»
Si fem una ronda per les comarques 
valencianes, trobem que en quasi totes 
han tingut algun municipi amb el fa-
mós «urbanisme a cost 0» que traduït 
vol dir “jo us expropie els terrenys i si 
voleu cobrar denuncieu l’Ajuntament, 
passeu anys a l’espera de la resolució 
d’un jutge i ja, si això, us pagarem i, 
amb una mica de sort, ja no governaré 
ni jo”. 

L’Alcúdia de Crespins i el Genovés 
(comarca de la Costera) i Vinaròs (co-
marca del Baix Maestrat) són només 
algun exemples de fins on ha arribat 
aquesta model d’empastres urbanístics 
També podem mirar el cas de Torrent, 
68.000 euros d’indemnització al gerent 
d’una empresa pública que havia apu-
jat el preu dels  habitatges unilateral-
ment, o el de Montcada, on l’empresa 
municipal PEMSA es troba actualment 
en concurs de creditors per la utilit-
zació del pagament de terrenys sense 
urbanitzar per a avalar un préstec al 
banc.

DEUTE AUTONÒMIC
I per últim, fixem-nos en la Generalitat 
Valenciana, en la legislatura passada 
va falsificar els comptes per a presen-
tar menys deute del que teníem, poca 
broma! I ara, el Tribunal Superior de 
Justícia obliga la Generalitat, és a dir a 
totes i tots, a pagar 19 milions d’euros 
com a multa per falsificació documen-
tal. L’error, o el fet de jugar a llestos, 
dels polítics de CIEGSA, la Púnica… pa-
gats per nosaltres, els valencians i les 
valencianes de nou, i ells tan tranquils 
en els sofàs de sa casa o en els seus es-
cons de diputats.

No sabem vosaltres, però nosaltres ja 
estem farts de pagar el que altres han 
furtat.

Ells «empas-
tren», nosal-
tres paguem

Compromís

Cada día que pasa es más evidente 
que el alcalde de PSOE y Compromís 
no está interesado en el bienestar de 
Vila-real. El mismo año en que nos ha 
subido los impuestos de forma drástica 
su forma de gestionar sigue siendo lo 
mismo: un desastre.

Todos vamos a pagar más impuestos 
para el modelo faraónico de Benlloch,  
empeñado en su forma de gestionar: 
sube el IBI un 10% para comprar pala-
cios y ubicar su despacho y, ahora, en 
una nueva exhibición de lo que son sus 
prioridades, contrata un nuevo asesor 
en alcaldía. No tenemos claras las fun-
ciones que va a desarrollar porque, en 
teoría, esta labor ya la desempeña otro 
cargo de confianza, pero sí sabemos 
que es en lo único en que se da prisa el 
alcalde. En eso y, en subirle el sueldo 
para que cobre 1.800 limpios al mes. A 
los vecinos se les pide un esfuerzo pe-
ro el esfuerzo se queda en eso, en el de 
los demás. Benlloch ha construido un 
muro y gestiona de espaldas a lo que 
la sociedad pide y ya no engaña a na-
die. Los vecinos saben que para PSOE y 
Compromís la prioridad no es, ni mu-
cho menos Vila-real.

Todo ello se suma a las constantes 
faltas de respeto, intolerables, hacia la 
oposición. La prepotencia y las malas 
formas son una constante en un alcal-
de que no tiene respeto por las normas 
democráticas, que le gustaría, como en 
la época de los zares, que no hubiera 
oposición y que no se le criticara. Vi-
ve de los que le adulan y le aplauden 
cuando camina pero no tiene en cuen-
ta que ya ha empezado el tiempo de 
descuento y que ya no engaña a nadie. 

Cuando uno gobierna debe asumir 
que va a beneficiarse de los éxitos pe-
ro que, cuando se equivoca, debe pedir 
perdón y asumir responsabilidades. En 
Vila-real hemos perdido 17 millones de 
euros de fondos europeos y el alcalde 
inició una estrategia para culpar al 
PP pero ese argumento no se sostiene 
porque el Gobierno sí ha concedido 
las ayudas a gobiernos socialistas: Al-
massora, Castellón, Onda... De la mis-
ma forma que Benlloch ha apostado 
por Susana Diaz, la gran perdedora 
del PSOE, el desastre de su gestión nos 
hace perder a todos. Pero en lugar de 
asumir la responsabilidad por ser un 
mal gestor reprueba al presidente de 
la Diputación, Javier Moliner.

La bipolaridad política de Benlloch 
no tiene límites porque lo mismo de-
fiende a Moliner que, cuando se le lleva 
la contraria, aprueba un teatro más co-
mo es la reprobación a Moliner, gracias 
a la sumisión absoluta de Compromís.

El PP estamos con los vecinos para 
aportar y ser útiles, no queremos que el 
Ayuntamiento sea sede de un partido, 
que es lo que hace el alcalde. Benlloch 
ha perdido los nervios y los estribos ha-
ce tiempo y, si alguien no opina como 
él se convierte en enemigo. El verdade-
ro enemigo de Vila-real es un alcalde 
que sube impuestos, gasta más de lo 
que se ingresa y se equivoca mucho. 

El fracaso 
de 
Benlloch 

PP

Complir anys sol ser motiu de ce-
lebració, però la veritat és que Com-
promís i PSOE tenen poc a celebrar 
en l’equador de la legislatura. De mo-
ment, en dos anys han regalat als veïns 
una pujada d’impostos de quasi un deu 
per cent en la Contribució i una escala-
da incessant en el retard a proveïdors. 

Així, l’Executiu ha viscut i viu per da-
munt de les nostres possibilitats, pas-
sant de l’empastre al desastre i gastant 
més del que té en accessoris innecessa-
ris. La seua política es basa en vendre 
un Vila-real de revista que sols avança 
en les portades dels mitjans de comu-
nicació i que es capdavanter en brutí-
cia, falta de transparència i projectes 
embrionaris. 

VIVIM DE REALITATS
Però, el problema és que els veïns no 
viuen d’anuncis, sinó de realitats i la 
realitat és incontestable. Mentre els vi-
la-realencs paguen un IBI per damunt 
de la mitjana provincial, autonòmica 
i nacional, han de veure com el bipar-
tit juga al monopoly comprant edificis 
amb els diners públics. Si no hem tin-
gut prou amb les bandades donades so-
bre els usos del Gran Casino, condició 
sine quan non que des de Cs vam posar 
al Govern per a adquirir l’immoble, ara 
per imperatiu de Benlloch es va adqui-
rir l’Hostal del Rei. 

ESCOLTAR AL POBLE
Un Hostal que l’equip de Govern no es 
cansa de repetir que serà per al poble, 
doncs en Cs el que demanen és que 
siguen valents i escolten al poble. En 
qualsevol cas, adquirir un edifici en un 
moment en el qual el Consistori està 
sumit en un pla econòmic financer i 
per tant, no té una economia sanejada 
és un suïcidi i una irresponsabilitat. 

No obstant això, no es d’estranyar 
que no sàpiguen quines són les priori-
tats dels vila-realencs i vila-realenques, 
si sols xafen el carrer cada dos anys per 
a llavar-se la cara en campanyes com 
l’Alcalde al Barri. 

EXPLICACIONS
Campanyes en les quals des de Cs ens 
preguntem, si Benlloch aprofita per 
explicar-los als veïns per què els ha pu-
jat els impostos quasi un deu per cent, 
per què l’Ajuntament és un morós amb 
els autònoms, què va a fer el Consisto-
ri davant la fallada de la plusvàlua o 
per què duem perduts 13’5 milions 
en ajudes europees i l’únic que fem 
és comportar-nos com uns repetidors 
malcriats.

Pel contrari, en Cs complim dos anys 
fent una política útil, tot i el poder de 
la majoria absoluta. 

Així, hem aconseguit mesures per 
a millorar el compliment dels acords 
plenaris, una major flexibilitat per al 
pagament dels impostos o l’extensió 
dels desfibril·ladors en espais espor-
tius, entre d’altres. Perquè nosaltres sí 
que volem que Vila-real avance, però 
de veritat.

Dos anys 
de 
revista

Ciudadanos
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Cultura

un repàs audiovisual, 
fotogràfic i documents pels 
50 anys de l’ies tàrrega

U

El darrer divendres de maig va tenir lloc, 
a les sales de la Fundació de la Caixa 
Rural, la inauguració de l’exposició 
commemorativa del cinquantenari de 
l’institut Francesc Tàrrega. Una mostra 
que es pot visitar fins el 24 de juny amb 
horari de dilluns a dissabte de 17 hores a 
20 hores. Amb motiu dels cinquanta anys 
de vida del primer centre d’educació 
secundaria a la ciutat de Vila-real, 
aquesta exposició pretén acompanyar 
els assistents per un recorregut històric. 
Per això, trobaran  una galeria fotogràfica, 
audiovisuals i documents relacionats 
amb l’IES Francesc Tàrrega de cada etapa. 
Més de 850 han estat els professors i 
més de 1.300 els alumnes als que cal 
sumar altres 700 de l’EOI. El centre ja va 
realitzar activitats commemoratives com 
la publicació del Llibre d’Or.

Vila-real en Dansa celebra sis anys 
d’èxit amb un programa complet
Les activitats, obertes i gratuïtes, estan organitzades a diferents punts de la localitat 

L’esdeveniment ha aconseguit, en aquests anys, convertir-se en un referent autonòmic i nacional i arriba amb força.

L a localitat acollirà els dies 
2, 3 i 4 de juny el festival 
Vila-real en Dansa, dirigit 
per Pepa Cases, que arriba 

a la sisena edició després “d’anys 
d’èxit” que l’han fet posicionar-
se com un dels esdeveniments de 
referència a la Comunitat Valen-
ciana. Una edició que, segons els 
organitzadors, arriba amb «molta 
força, una imatge renovada i una 
programació de carrer, sala, per 
a públic adult i infantil, ‘works-
hops’ i nits ‘dance’ i de tertúlia».

El ballet de la Generalitat Va-
lenciana obri el festival amb 
l’espectacle ‘El cant del cos’ a la 
plaça Major el dia 2 a les 13.00 ho-
res. El dissabte pel matí l’activitat 

es trasllada al paratge del Termet 
i tindran lloc les ‘Simbiosis Artís-
tiques’ per a socis i professionals. 
A partir de les 20.00 hores serà 
l’Auditori Municipal el que cen-
tre la programació i per la nit la 
marxa es trasllada al pub Vil amb 
una festa temàtica i de disfresses 
ambientada en ‘Siete novias para 
siete hermanos’.

El darrer dia del festival, diu-
menge 4, arranca amb una cita 
per a tota la família a l’Auditori a 
migdia. Per la vesprada, a partir 
de les 19.00 hores estan previstes 
més actuacions de dansa breu i, 
com a cloenda, es projectaran di-
ferents peces de videodansa i un 
audiovisual sobre l’edició 2016.

Companyies d’arreu del país 
així com algunes internacionals 
s’incorporen a la programació 
d’enguany. Durant els dies pre-
vis, els alumnes de l’Escola Mu-
nicipal de Dansa van poder par-
ticipar en diferents tallers.

ACTES pEr A TOTHOM
«Vila-real en Dansa és un festival 
que, amb un pressupost humil, 
ha arribat molt lluny i s’ha creat 
un lloc en l’agenda cultural de 
la Comunitat, on és un autèntic 
referent i també en l’àmbit es-
tatal», assenyala Eduardo Pérez, 
que reitera que «tots i cadascun 
dels actes són oberts a tots els pú-
blics i totalment gratuïts».

FitCarrer tanca el 30é 
aniversari amb prop de 
21.000 espectadors

El FitCarrer va tancar la 30a 
edició amb un balanç excepcio-
nal. Segons l’organització les 
diferents propostes culturals 
van atraure quasi 21.000 espec-
tadors en tres dies.

Aquesta xifra supera les 
18.000 persones del 2016, en 
una convocatòria en la qual 
l’oratge va respectar els artistes 
però en el qual els nombrosos 
actes que hi havia, sobretot en 
la vesprada del dissabte, feien 
pensar en una menor participa-
ció. De fet, «moltes de les actua-
cions del dissabte coincidien 
amb el partit del Villarreal CF, 
amb carreres populars o amb 
altres propostes de caràcter cul-
tural», va apuntar el director de 
l’esdeveniment, Pau Ayet, que-
va assegurar estar «més que sa-
tisfet d’haver superat la barrera 
dels 20.000 assistents».

Així mateix, les elevades 
temperatures van ajudar que 
molts veïns isqueren al carrer 
per a gaudir de les actuacions 
teatrals, després que l’edició de 
2016 estiguera marcada per la 
inestabilitat.

La bona acollida per part dels 

espectadors també va tenir un 
impacte positiu en el sector 
comercial i de restauració, es-
pecialment el dissabte i el diu-
menge. «Molts allotjaments de 
la ciutat estan coberts per les 
companyies, doncs de les 22, 16 
eren de fora de la Comunitat», 
va indicar Ayet, que va destacar 
l’arribada de visitants d’altres 
municipis. En total, calculen 
que l’impacte econòmic ronda 
els 170.000 euros.

NOUS ESpAIS
Un altre dels elements positius 
va ser el bon acolliment per 
part dels grups dels escenaris 
nord-oest de la localitat, que 
van complementar a punts 
clàssics com la plaça Major o 
Sant Ferran. «Repetirem, doncs 
són espais diàfans i que perme-
ten dos espectacles consecu-
tius», va sentenciar Ayet. En to-
tal van ser més d’una quinzena 
les localitzacions utilitzades.

Espectacles de teatre, dansa 
o arts circenses que van conver-
tir durant tot un cap de setma-
na la ciutat en un gran escena-
ri urbà.

Centenars de persones van gaudir dels espectacles durant tot el festival.

L’alcalde Benlloch tampoc va faltar a aquest festival. FOTO: La Mary posa.



Agenda

ConCert ‘MúsiCa de seMpre’ a 
CàrreC del Cor Ciutat de Vila-
real FundaCió Caixa rural

La formació, sota la direcció de 
Miguel Allepuz, que s’encarrega 
també dels arranjaments esta-
rà acompanyada pel grup local 
Panzan integrat per Vicent Colo-
nques (piano), Darío Díaz (baix) i 
Tico Porcar (bateria) L’actuació es-
tà prevista l’11 de juny a les 19.00 
hores a l’Auditori i l’entrada és 
gratuïta amb invitació.

U

ConFerènCia «la plana
i la Cultura exiliada» dins del 
CiCle MeMorial deMoCràtiC

El catedràtic de la Universitat 
Jaume I Lluís Meseguer ofereix, 
el 14 de juny a les 19.00 hores a 
la Casa dels Mundina aquesta xa-
rrada inclosa dins del calendari 
anual del Memorial Democràtic 
de Vila-real que enguany, i fins 
el proper mes de novembre, cen-
tra l’activitat en l’exili i l’acollida 
dels refugiats durant la guerra.

U

iV FestiVal internaCional sou 
Capoeira Brasil del 15 al 18 de 
juny al Col·legi pius xii

Una ocasió per a gaudir d’una 
mostra de cultura, música i es-
port brasilers, a més de diferents 
activitats, xarrades i tallers. Per 
a la cerimònia de graduació dels 
alumnes del Grup Capoeira Bra-
sil participarà el mestre Paulao 
Ceara, president de la Federació 
Mundial de Capoeira i fundador 
del Grup Capoeira Brasil.

U

Mostra de les Millors 
oBres del  xxxVii ConCurs de 
FotograFia a la Casa de l’oli

Del 16 al 25 de juny es po-
dran veure les fotografies guan-
yadores del XXXVII Concurs Na-
cional de Fotografia, organitzat 
per l’Agrupació Fotogràfica de 
Vila-real Sarthou Carreres. A més 
de tots els finalistes, es farà una 
mostra de la qualitat fotogràfica 
presentada en aquest concurs de 
reconegut prestigi nacional.

U

exposiCió dels treBalls 
dels  aluMnes del Curs de 
FotograFia de l’espai joVe

I també la Casa de l’Oli aco-
llirà la mostra «Sense connexió» 
dels alumnes del curs de fotogra-
fia de l’Espai Jove. «No hi ha un 
fil de connexió», apunten, «en-
cara que hi predomina l’acció i 
l’esport». Es podrà visitar els di-
vendres, dissabtes i diumenges, 
del 30 de juny al 9 de juliol, de 
18.30 a 21.00 hores.

U

telèfons d’interés
AJUNTAMENT
Plaça Major s/n  .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .  96454700
PROP
Carrer Josep ramon Batalla, 38   .  .  964547170
CADASTRE MUNICIPAL
Plaça Major s/n quarta planta  .  .  .  964547001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
Carrer de Joanot Martorell, 62  .   .   .  964529356
POLICIA LOCAL
C/ de Josep Ramon Batalla, 62  .  .  .  964547010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
Carrer Josep ramon Batalla, 6 
planta baixa  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 964547060
POLICIA NACIONAL
Carrer de la Comunió, 1   .  .  .  .  .  . 964522100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA I MEDI AMBIENT
Carrer Ponent Baix, 65 pl . baixa  .   .  964547250
AGÈNCIA TRIBUTARIA
Avinguda del Mediterrani, 1 
planta baixa  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 901223344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Plaça Major s/n planta baixa  .  .  .  .  964547000
AUDITORI MUNICIPAL
Avinguda de la Murà  .  .  .  .  .  .  .  .  964547200
CÁRITAS
Carrer Calvari, 199 planta baixa .   .  964535343
CEAM VILA-REAL
Carrer Gamboa 29  .   .   .   .   .   .   .   .   .   .  964526897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí ermita s/n  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  964520073
CORREOS
Carretera d’Onda s/n   .  .  .  .  .  .  .  .  964530614

direccions d’interés
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Avinguda de Pius XII, 43: 964547232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
Carrer Martí l’Humà, 24: 964547233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Avinguda de la Murà, 14: 964547220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
Carrer de Solades, 25: 964547230
CASA DE L’OLI:
Plaça de Mossén Ballaster, 1: 964547222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Avinguda de 
la Murà, 1: 964547200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO:
Carrer de Joan Fuster, 33: 964547222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermitori de la Mare de Déu: 964547222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Plaça Major, s/n: 964547000
AMICS: Carrer Betxí, 49: 964547138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Plaça Colom, s/n: 964520838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
Carrer Monestir de Poblet, 24: 964506661/964533681
CASA DE LA DONA: Carrer de Santa Sofia, 2: 964547160
FUNDACIÓ GLOBALIS:
Carrer Monestir de Poblet, 15 . Despatx 39: 964054522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: Carrer del Molí, 4-A: 964547140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: Carrer de la soledat, 27: 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: Carrer del Mestre Goterris, 11: 964521995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS . Camí de Betxí, 26: 010 / 954547100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL:
Carrer València, 31-A: 964521341
FACSA: Carrer de Carles Sarthou, 10: 964527680
ESCOLA TALLER: Avinguda d’Europa, 34: 964500153

trenes
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6 .55, 7 .05, 7 .33 (CIVIs), 
7 .50, 8 .03 (CIVIs), 8 .20, 8 .33 . (CIVIs), 8 .57, 9 .20, 
9 .46, 10 .20, 10 .47, 11 .20, 11 .47, 12 .20, 12 .47, 
13 .20, 13 .47, 14 .20, 14 .47, 15 .03 (CIVIs), 15 .30, 
15 .47, 16 .04 (CIVIs), 16 .30, 16 .47, 17 .20, 17 .47, 
18 .20, 18 .47, 19 .03 (CIVIs), 19 .35, 19 .46, 20 .03 
(CIVIs), 20 .30, 20 .47, 21 .20, 21 .46, 22 .20, 22 .47, 
23 .30 . en fin de semana a las 8 .20, 9 .20, 10 .20, 
11 .20, 12 .20, 13 .20, 14 .20, 15 .30, 16 .30, 17 .20, 
18 .20, 19 .35, 20 .30, 21 .20, 22 .20, 23 .30 .

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5 .55, 6 .15, 6 .45 (CIVIs), 
7 .02, 7 .17 (CIVIs), 7 .35, 7 .47 (CIVIs), 8 .05, 8 .20, 
8 .55, 9 .20, 9 .50, 10 .20, 10 .50, 11 .20, 12 .00, 12 .20, 
12 .50, 13 .25, 13 .50 (CIVIs), 14 .15, 14 .30, 15 .05 
(CIVIs), 15 .20, 15 .35, 15 .50, 16 .20, 16 .50, 17 .20, 
18 .00, 18 .20 (CIVIs), 18 .25, 18 .50, 19 .15 (CIVIs), 
19 .20, 19 .50, 20 .20, 20 .50, 21 .20, 21 .50, 22 .30 . en 
fin de semana a las 7 .35, 8 .20, 9 .20, 10 .20, 11 .20, 
12 .20, 13 .25, 14 .30, 15 .35, 16 .20, 17 .20, 18 .25, 
19 .20, 20 .20, 21 .20, 22 .30 .

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6 .02, 6 .21, 6 .50 (CIVIs), 
7 .09, 7 .22 (CIVIs), 7 .41, 7 .54, 8 .10 (CIVIs), 8 .26, 
9 .02, 9 .26, 9 .56, 10 .26, 10 .56, 11 .26, 12 .07, 12 .26, 
12 .56, 13 .31, 13 .56, 14 .20 (CIVIs), 14 .36, 15 .11, 
15 .25 (CIVIs), 15 .41, 15 .56, 16 .26, 16 .56, 17 .26, 
18 .07, 18 .25 (CIVIs), 18 .31, 18 .56, 19 .20 (CIVIs), 
19 .26, 19 .57, 20 .26, 20 .56, 21 .26, 21 .56, 22 .36 . en 
fin de semana a las 7 .41, 8 .26, 9 .26, 10 .26, 11 .26, 
12 .26, 13 .31, 14 .36, 15 .41, 16 .26, 17 .26, 18 .31, 
19 .26, 20 .26, 21 .26, 22 .36 .
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